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Editörden
Küresel gıda fiyatları son açıklanan verilere göre aylık yüzde 1,4 yıllık bazda ise 23,4 
geriledi. Bu gerilemenin sonucunda küresel gıda fiyatları son 26 ayın en düşük seviyesine 
ulaşmış oldu. Ancak Rusya’nın Tahıl Koridoru Anlaşması’nı feshetmesiyle beraber 
görünen o ki tahıl ve ikamesi emtia grubu bir parça yükselecek. Gıda dezenflasyonundan 
etkilenmeyen ülkemiz, dileriz gıda enflasyonundan da etkilenmez.

2023 yılına girişimizle beraber gündemi seçim ve doğa olayları belirledi. Şubat 
başında yaşadığımız deprem ve hemen ardından başlayan seçim süreci, toplantı 
ve organizasyonlarda duraklamaya neden oldu. Bu sebeple biraz gecikmiş biraz da 
genişletilmiş bir sayıyla karşınızdayız. Gecikme için affınıza sığınırız.

***

Bu sayımızda,

Yeniden TOBB Başkanı seçilen Rifat Hisarcıklıoğlu’nu, yeniden Yönetim Kurulu Sayman 
Üyesi seçilen Borsamız Başkanı Faik Yavuz’u ve diğer Yönetim Kurulu Üyelerini tebrik 
eder, başarılı çalışmalarının devamını dileriz.

TOBB ve ATB olarak depremden etkilenen vatandaşlarımızla dayanışma içinde olmaya 
devam ediyoruz. Yapılan destekler ve yapılması planlanan kalıcı konutlarla ilgili 
haberlerimizi ilerleyen sayfalarda bulabilirsiniz.

Her yıl yapılan ve artık geleneksel hale gelen yatılı bölge okulu destek ziyaretimizi bu 
yıl da yaptık.

Meclis Toplantımızı Prof. Dr. Halil Sarıaslan hocamızla beraber yaptık. Kendisi Üyelerimize 
güncel ekonomik durum ve gelecekte neler olabileceğine dair bilgi verdi.

Çok sayıda diplomatik görüşme gerçekleştirdik. Yerli ve yabancı paydaşlarımızla 
yaptığımız toplantılarda, ülkemizin imkanlarını genişletmek için temaslarda bulunduk. 
Eğitim ve Mesleki İngilizce konusunda protokol imzaladık. Globalleşen dünyaya bir adım 
daha yaklaştık.

Bunların yanı sıra daha pek çok fuar, kongre, seminere katılım sağladık, organizasyonunda 
bulunduk. Türkiye’de bulunan diğer oda/borsaların önemli etkinliklerinde bulunduk, 
istişare toplantılarında bir araya geldik. Ulusal ve Uluslararası pek çok önemli konuğu 
ağırladık.

Meslek raporunda, Ankara Büyükşehir Belediyesi Sağlık İşleri Daire Başkanı Seyfettin 
Aslan’ın katkılarıyla hazırlanan ‘Ankara Balı ve Ankara’nın Ballı Bitkileri’ konulu raporu, 
ülke raporumuzda ise iklim ve coğrafya olarak bize çok yakın olan İspanya’yı işledik. 
İspanya aynı zamanda tahıl koridorundan en çok ithalat yapan Avrupa ülkesi olarak 
dikkatimizi çekti.

Keyifle okuyacağınız bir sayı olması dileğiyle bir sonraki sayımızda buluşuncaya dek 
sağlıklı ve aydınlık günler dileriz.
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Faik YAVUZ
Yönetim Kurulu Başkanı

BAŞKANDAN

“Tahıl dünya’nın en global ürünüdür”
Tarım ve gıda başlıklarının dünya gündemindeki yeri, her geçen gün 
biraz daha artıyor. Özellikle son üç yıldır covid-19 salgının etkisiyle 
başlayan, Rusya-Ukrayna savaşıyla derinleşen, Tahıl Koridorunun 
hayata geçmesiyle gerileme sürecine giren gıda enflasyonu, bugün 
yine dünya gündeminin ilk sırasına yükseldi. 

Bunun sebebi ise yine Tahıl Koridoru Anlaşması olarak bilinen 
Anlaşmayı Rusya’nın tek taraflı feshetmesi. 

Batılı ülkeler, gıda krizinin kapıda olduğunu, özellikle Afrika 
ülkelerinde gıda krizinin çok derinden hissedileceğini dile getiriyor. 
Rusya ise; tahıl koridorundan açlık çeken ülkelerin değil, zengin 
ülkelerin faydalandığına, anlaşmanın amacına hizmet etmediğine 
vurgu yapıyor. Gelin şimdi Anlaşmayı iyisiyle kötüsüyle, doğrusuyla 
yanlışıyla ele alalım. 

Anlaşmanın kısa tarihi

2022 şubat ayında, Rusya’nın Ukrayna’yı işgali nedeniyle tahıl, 
doğalgaz, Ayçiçek yağı, gübre gibi emtianın fiyatı deyim yerindeyse 
fırladı. Buna bağlı olarak başta açlık çeken ülkeler olmak üzere, tüm 
dünya aşırı gıda enflasyonuyla karşı karşıya kaldı. Dahası savaşın 
patlak verdiği yıl, Avrupa son 500 yılın en kurak sezonunu yaşadı. 
Yani dertler sırayla gelmiyordu. Tahıl Koridoru Anlaşması’na işte bu 
gıda enflasyonunu düşürebilmek için, yokluk çeken ülkelerin daha 
fazla etkilenmesini önleyebilmek için ihtiyaç vardı.

Türkiye ve Birleşmiş Milletlerin yoğun çabaları sonucunda İstanbul’da, 
Rusya ve Ukrayna Yetkililerinin katılımıyla bir zirve gerçekleştirildi. 
Bu zirve sonuç verdi ve Ukrayna tahılının dünyaya ihracı konusunda 
güvenli koridor oluşturuldu. İlk etapta 120 günlük bir süreyi kapsayan 
anlaşma, birkaç defa uzatılarak yaklaşık bir yıl çalıştırıldı. 

Bu süre zarfında 33 milyon ton tahıl ve bitkisel yağ taşındı. Taşınan 
tahılın %50’den fazlası mısır, %30’u buğday geri kalanı da arpa, soya, 
ayçiçeği yağı gibi ürünlerden oluştu. 

Taşınan ürünlerin %13’ü ülkemize getirilirken, %40’ı Avrupa’ya, 
%30’u Asya’ya, %12’si Afrika’ya, %5’i ise Orta Doğu ülkelerine taşındı.



2023 yılının temmuz ayına kadar her şey pamuk ipliği de 
olsa bir bağ kuruldu ve işledi. Fakat Rusya’nın anlaşmadan 
çekildiğini açıklaması, gıda fiyatlarını yeniden tırmandırmaya 
başladı. Rusya’ya göre Etiyopya, Sudan, Somali, Yemen gibi 
ülkeler toplam sevkiyattan %3 pay alırken, kalkınmış ülkeler 
%70 tahıl ithal ederek, zenginliklerine zenginlik katmışlardı. 
Verilere bakıldığında bunlar da Rusya’yı destekler nitelikte.

Türkiye açısından Anlaşma

Meseleyi biraz daha derinlemesine incelediğimizde, koridordan 
ihraç edilen ürünleri en fazla satın alan ülke yaklaşık 6 milyon 
tonla Çin, onun çok az gerisinde İspanya, üçüncü sırada ise 
yaklaşık 3 milyon ton ürün ithal eden Türkiye’yi görüyoruz.

Hatırlarsınız, 2021 yılında marketlerde Ayçiçek yağı savaşları 
başlamıştı. Makarna, un reyonları boşalmış adeta yağmalanmış 
gibi bir görüntü olmuştu. Kota uygulamasına benzer, en 
fazla 3 paket makarna, 5 kilo un, 1 teneke yağ alabilme 
sınırları getirilmişti. Koridordan sonra hem fiyatlar biraz daha 
normalleşti hem de aradığımız ürünü tekrar bulabilir duruma 
geldik. Tabi ki bunlar vatandaşımız açısından olumlu karşılandı.

Bugün, Türkiye ve Birleşmiş Milletler koridorun tekrar açılması 
için yoğun çaba harcıyor. Ancak Rusya, bu yıl için rekor bir 
tahıl hasadı beklediğini ve açlıkla mücadele eden ülkelere 
kendilerinin yardım edeceğini öne sürerek koridorun tekrar 
açılması konusuna sıcak bakmadığını açıkça dile getirdi. 
Cumhurbaşkanı Erdoğan’ın kişisel çabaları ve yoğun diplomasi 
trafiği de devam ediyor.

Türk çiftçisi açısından koridorun kapalı olması şu an için 
herhangi bir şey değiştirmiyor. Çiftçi ürettiği ürünü genellikle 
TMO’ya prim fiyat artısıyla satmaya devam ediyor. Ürününü 
lisanslı depoda saklayıp, ilerleyen tarihlerde piyasaya sürmek 
isteyen üretici ise, mevcut durumun devam etmesi halinde 
büyük kazanç elde edebilir.  

Rusya baskılara dayanamayıp koridora tekrar izin verirse, 

fiyatların gerilemesi ihtimali de masada. Üstelik bu sezon, 
hem yurdumuz hem de yakın coğrafyamızda tahıl açısından 
bereketli bir yıl oldu. 

Tahıl koridorunun Türk sanayicisi açısından da önemi büyük. 
Çünkü ülkemizin üretimi bu yıl kendine yetecek seviyede 
olsa bile, büyük miktarda buğday ithal ediliyor. İthal edilen 
bu buğdaylar işlenerek makarna, irmik, un gibi ürünler olarak 
dünya pazarına sunuluyor. 

Bu yıl 20 milyon ton buğday rekoltesi bekleniyor. Bu iç piyasa 
için yeterli bir miktar. Ancak ihracat hedeflerini karşılayamaz. 
Ulusal Hububat Konseyi’nin (UHK) 2023 yılı için ihracat hedefi 
5 milyar dolar. Bu hedefe ulaşmak, ancak koridorun tekrar 
açılabilmesiyle mümkün olabilecektir. 

Peki koridor tekrar açılır mı? İhtimaller resmen yarı yarıya. 
Bizim dileğimiz ülkemiz, iş insanlarımız, çiftçilerimiz 
kısacası vatandaşımız açısından en hayırlısı neyse o olsun. 
Zira, koridorun kapalı tutulması gıda fiyatlarını mutlaka 
etkileyecektir. Dünyada bu kadar kaynak varken, bu kadar israf 
varken, gelişmiş ülkelerde milyonlarca ton gıda her yıl çöpe 
atılıyorken, Afrika ve Asya’da hala açlıktan söz ediliyor olması 
tüm insanlık için utanç kaynağıdır. 

***

Türkiye Odalar ve Borsalar Birliği (TOBB), 79. Genel Kurulu 
gerçekleştirildi. Burada yapılan seçim sonucunda yeniden 
TOBB Yönetim Kurulu Sayman Üyesi görevini üstlendim. 

Şimdiye kadar Yönetim Kurulu’nda görev alan çalışma 
arkadaşlarıma teşekkür eder, devam eden ve ilk kez aramıza 
katılan arkadaşlarıma başarılar dilerim. 

Başkanımız Rifat Hisarcıklıoğlu önderliğinde, TOBB çatısı 
altında, olan gücümüzle çalışmaya devam edeceğiz. Yeni 
yönetim, başta üyelerimiz olmak üzere, Türk iş dünyası ve 
ülkemiz için hayırlı uğurlu olsun.



Kapak
Tahıl dünya’nın en global ürünüdür 04

22

10

30

34

40

Makale
Tarım ve hayvancılıkta kârlılık 
mücadelesi

Rapor
Ankara Balı ve Ballı Bitkileri

Haberler
TOBB - TOBB Etü ve ASELSAN’dan 
teknolojide güç birliği

Haberler
Yavuz: Yaralarımızı beraber saracağız

Ülke
İspanya



İçindekiler
• Hisarcıklıoğlu yeniden TOBB Başkanı seçildi

• Yavuz: Yaralarımızı beraber saracağız

• TOBB Heyeti, STK Başkanları ile deprem bölgesinde

• Deprem bölgesinde inşaat malzemeleri için fiyat sabitleme taahhüdü

• TOBB, 1 milyar lira destekle deprem bölgesi için konut seferberliği başlattı

• “El Verin Ev yapalım”

• ATB ve TOBB’dan yatılı okuyan öğrencilere kırtasiye, temizlik malzemesi ve giyim desteği

• ATB Başkanı Yavuz, Sanayide Yeşil Dönüşüm Semineri’ne katıldı

• ATB Başkanı Yavuz, UKON Genel Kurulu’na katıldı

•  Ankara Fuarcılık ve Kongre A.Ş’nin Yönetim Kurulu Toplantısı Borsamızda gerçekleştirildi

• TOBB - TOBB ETü ve ASELSAN’dan teknolojiye güç birliği

• ATB Başkanı Yavuz, Türkiye-Moğolistan İş Formu’na katıldı

• ATB Başkanı Yavuz, Türkiye-Tacikista İş Formu’na katıldı

• TOEIC Programı iş dünyasına hayırlı olsun

• ICC 69. Genel Kurulu TOBB ev sahipliğinde gerçekleştirildi

• 2023 TOBB-ETÜ mezunları diplomalarını aldı

• TOBB Heyetinden yeni kabineye hayırlı olsun ziyaretleri

• Ziyaretlerimiz / Misafirlerimiz

• Rapor

/ 08

/ 10

/ 11

/ 12

/ 13

/ 14

/ 16

/ 18

/ 20

/ 21

/ 22

/ 24

/ 25

/ 27

/ 31

/ 33

/ 35

/ 40

/ 46



HABERLER | BORSAVİZYON

- 8 -

Hisarcıklıoğlu yeniden TOBB Başkanı seçildi

Türkiye Odalar ve Borsalar Birliği (TOBB) Başkanlığına yeniden M. Rifat Hisarcıklıoğlu seçildi. TOBB Ekonomi ve Teknoloji Üniversitesi’ndeki 
79. Genel Kurul’da yapılan seçimde, Ankara Ticaret Borsası (ATB) Başkanı Faik Yavuz da TOBB Yönetim Kurulu’nda 4 yıl daha görev alacak.
Yeni TOBB Yönetim Kurulu ise şu isimlerden oluştu:

-Ali Kopuz (İstanbul Ticaret Borsası Başkanı)

-Selçuk Öztürk (Konya Ticaret Odası Başkanı)

-Salih Zeki Murzioğlu (Samsun Ticaret ve Sanayi Odası Başkanı)

-Tamer Kıran (İMEAK Deniz Ticaret Odası Başkanı)

-Faik Yavuz (Ankara Ticaret Borsası Başkanı)

-Cengiz Günay (Tekirdağ Ticaret ve Sanayi Odası Başkanı)

-Zeki Kıvanç (Adana Sanayi Odası Başkanı)

-Engin Yeşil (Diyarbakır Ticaret Borsası Başkanı)

-Hakan Ülken (Aydın Ticaret Odası Başkanı)
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-Şaban Aziz Karahmehmetoğlu (Rize Ticaret ve Sanayi Odası Başkanı)

-Mehmet Büyüksimitci (Kayseri Sanayi Odası Başkanı)

-Mustafa Cihat Lokmanoğlu (Mersin Deniz Ticaret Odası Başkanı)

-İbrahim Burkay (Bursa Ticaret ve Sanayi Odası Başkanı)

-Seyit Ardıç (Ankara Sanayi Odası Başkanı)

-Şekib Avdagiç (İstanbul Ticaret Odası Başkanı)

-Işınsu Kestelli (İzmir Ticaret Borsası Başkanı)

-Ali Çandır (Antalya Ticaret Borsası Başkanı)

-Ender Yorgancılar (Ege Bölgesi Sanayi Odası Başkanı)

-Mehmet Tuncay Yıldırım (Gaziantep Ticaret Odası Başkanı)

-Saim Özakalın (Erzurum Ticaret ve Sanayi Odası Başkanı)
 
Genel Kurul’da ayrıca kurul ve komisyonlar için de seçimler gerçekleştirildi.
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6 Şubat’ta 50 binden fazla vatandaşımızı kaybettiğimiz depremin 
ardından hızla harekete geçen sivil toplum kuruluşları, Türkiye 
Odalar ve Borsalar Birliği (TOBB)) öncülüğünde başlatılan ve 81 
ilimizdeki oda/borsalarımızın katılımı ile devam eden ‘Deprem 
Dayanışma Kampanyası’na katıldı. Ankara Ticaret Borsası (ATB) 
da Üyelerinin de desteğiyle bölgeye hızla ulaşarak, desteklerini 
ihtiyacı olan vatandaşlara iletti.

Deprem bölgesinde ihtiyacı olan vatandaşlarımıza dağıtılmak 
üzere, kuru gıda, bebek maması, hijyenik ürün ve 2 bin adet 
battaniye, ATB Üyesi iş insanları tarafından, ihtiyaca göre temin 
edilerek hava ve karadan yola çıkarıldı.

Konuyla ilgili bir açıklama yapan ATB Başkanı Yavuz yayınladığı 
mesajda, “Kahramanmaraş’ta meydana gelen ve çevresindeki 10 
ili etkileyen deprem bizi derinden üzmüştür. Hayatını kaybeden 
vatandaşlarımıza Allah’tan rahmet, yakınlarına başsağlığı dileriz. 
Yaralanan vatandaşlarımıza da acil şifalar temenni ederiz.
Türkiye Cumhuriyeti’nde gerçekleşen en büyük deprem felaketiyle 
karşı karşıyayız. Yaşadığımız bu büyük felaketin yaralarını ancak 
hep beraber sarabiliriz.

Başta aziz milletimiz olmak üzere, devletimiz, sivil toplum 
kuruluşlarımız omuz omuza, tek yürek ve büyük bir süratle 
depremden etkilenen tüm vatandaşlarımızın yardımına 
koşacağına yürekten inanıyorum.
Milletimize geçmiş olsun” dedi. 

TOBB ve ATB depremden etkilenen vatandaşları yalnız 
bırakmadı

Yavuz: Yaralarımızı beraber saracağız
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TOBB Yönetim Kurulu Sayman Üyesi ve ATB Başkanı Faik Yavuz, 
TOBB Başkanı Hisarcıklıoğlu, STK Başkanları ve TOBB Heyetinden 
oluşan iş dünyası temsilcileri ile birlikte deprem bölgelerinde 
incelemelerde bulunarak, AFAD Koordinasyon Merkezlerini 
ziyaret etti.

Heyet, ilk olarak Osmaniye’de depremden zarar gören vatandaşlarla 
bir araya geldi. Burada yapılan çalışmalar incelenerek, dayanışma 
sözü verildi.

Heyet, daha sonra depremden en fazla zarar gören illerin 
başında olan Hatay İskenderun’a geçti. Burada AFAD İskenderun 
Koordinasyon Merkezi’ni ziyaret ederek, acil ihtiyaçlar ve öncelikli 
yapılması gerekenler istişare edildi. İskenderun’un ardından 
Hatay’ın Kırıkhan ilçesindeki AFAD Koordinasyon Merkezi de 
ziyaret edilerek, ihtiyaçlar tespit edildi.
Hatay’ın ardından Gaziantep’e geçen heyet burada da AFAD 
Koordinasyon Merkezi’ni ziyaret etti ve öncelikli ihtiyaçlar 
konusunda bilgi aldı. Burada Afet Koordinasyon Toplantısı 
gerçekleştirerek, “yaralarımızı birlikte saracağız” mesajı verildi.

Heyet Gaziantep’in ardından depremin merkezi Kahramanmaraş’a 
giderek burada İçişleri Bakanı Sülayman Soylu’nun başkanlığında 
gerçekleştirilen bilgilendirme toplantısına katıldı. Soylu, bölgeye 
200 bin çadır sevk edildiğini ve 1 yıl içinde deprem konutlarının 
tamamlanacağını bildirdi.

Heyet, daha sonra Adıyaman’a geçerek, burada AFAD Afet 
Koordinasyon Merkezi’nde Ticaret Bakanı Mehmet Muş ile bir 
araya geldi.

Adıyaman’ın ardından Malatya’ya geçen heyet deprem 
bölgesindeki incelemeleri sürdürdü. Buradaki Afet Koordinasyon 
Merkezi’nde de birlik mesajı verildi.

TOBB Yönetimi ve oda/borsa başkanlarının yanı sıra heyette, HAK-
İŞ Başkanı Mahmut Arslan, MEMUR-SEN Başkanı Ali Yalçın, TESK 
Başkanı Bendevi Palandöken, TÜRK-İŞ Başkanı Ergün Atalay, TİSK 
Başkanı Özgür Burak Akkol, Türkiye KAMU-SEN Başkanı Önder 
Kahveci, TOBB Yönetim Kurulu Üyeleri ile Oda-Borsa Başkanları 
yer aldı.

Çatı kuruluşumuz TOBB ile birlikte ilk günden itibaren 
çalışmaları başlattık

TOBB Heyeti, STK Başkanları ile deprem 
bölgesinde
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OBB Yönetim Kurulu Sayman Üyesi ve ATB Başkanı Faik Yavuz, 
hükümetin başlatacağı deprem konutları inşa projesine katkı 
vermek amacıyla düzenlenen ‘fiyat sabitleme taahhüdü’ basın 
toplantısına katıldı.

Toplantının açılışında konuşan TOBB Başkanı Rifat Hisarcıklıoğlu, 
Birliğin inşaat malzemeleri üreten sektör meclisi temsilcilerinin 
hükümetin başlatacağı deprem konutları inşa projesine katkı 
vermek istediklerini belirterek, “Bu kapsamda deprem bölgesine 
yapılacak konutlarda kullanılacak inşaat malzemeleri için fiyat 
sabitleme taahhüdü veriyorlar.” dedi. 

TOBB ev sahipliğinde gerçekleştirilen basın toplantısına, TOBB 
Türkiye Çimento ve Çimento Ürünleri Meclisi Fatih Yücelik, Kimya 
Sanayi Meclisi Başkanı Timur Erk, Madencilik Meclisi Başkanı 
İbrahim Halil Kırşan, Toprak Sanayi Ürünleri Meclisi Başkanı Kadir 
Başoğlu, Seramik ve Refrakter Sanayi Meclisi Başkan Yardımcısı 
ve Türkiye Seramik Federasyonu Başkanı Erdem Çenesiz, 
İklimlendirme Meclis Üyesi ve İklimlendirme Sanayi İhracatçılar 
Birliği Başkanı Mehmet Şanal, Demir-Demir Dışı Metaller Meclis 
Üyesi Ayhan İleri, İnşaat Malzemesi Sanayicileri Derneği Yönetim 
Kurulu Başkanı Tayfun Küçükoğlu ve TOBB Yönetim Kurulu üyesi 
Zeki Kıvanç katıldı.

TOBB’un diğer yönetim kurulu üyelerinin de video konferans 
yönetimiyle katıldığı toplantıda Hisarcıklıoğlu, “asrın felaketi” 
olarak nitelendirilen Kahramanmaraş merkezli depremlerin 11 ili 
ve yaklaşık 14 milyon insanı etkilediğini dile getirdi.

Yaklaşık 50 bin kişinin depremde hayatını kaybettiğini, 173 bin 
binanın yıkık, acil yıkılacak ve ağır hasarlı olarak tespit edildiğini 
anlatan Hisarcıklıoğlu, “Evsiz veya barınma ihtiyacı olanların 
sayısı toplamda 1,7 milyon kişiye ulaştı. Depremde hayatını 
kaybeden vatandaşlarımıza Allah’tan rahmet, yaralılarımıza acil 
şifalar diliyorum. Hayatını kaybeden insanlarımızın yakınlarına 
ve depreme maruz kalan vatandaşlarımıza sabırlar diliyorum. 
Milletimizin başı sağ olsun.” dedi.

Hisarcıklıoğlu, depremzedelerin normal hayatlarına dönebilmeleri 
için çalışmalar yaptıklarını belirterek, afetten etkilenen şehirleri 
el birliğiyle ayağa kaldıracaklarını vurguladı.

Bu amaçla harekete geçtiklerine işaret eden Hisarcıklıoğlu, 
“İnşaat malzemeleri üreten 7 sektör meclisimizle bir araya geldik. 
Oda ve borsalarımız ve sektör meclislerimiz ilk günden itibaren 
müthiş bir seferberlik içinde hareket etti. TOBB camiası olarak 6 
uçak, 7 gemi ve 3 bin 900 tır yardım malzemesi, 41 tır çadır, 970 
konteyner, 141 seyyar mutfak, 551 iş makinesi ve mobil vincin 
bölgeye sevkini sağladık.” bilgisini paylaştı.

Artık toparlanma ve ayağa kalkma zamanı

Deprem bölgesinde inşaat malzemeleri için 
fiyat sabitleme taahhüdü
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TOBB, 1 milyar lira destekle deprem bölgesi 
için konut seferberliği başlattı
TOBB Yönetim Kurulu Sayman Üyesi ve ATB Başkanı Faik Yavuz, 
TOBB öncülüğünde, 81 ildeki oda/borsaların desteği ve 1 milyar 
lira nakdi katkı ile başlatılan ‘El Verin Ev Yapalım’ İş Dünyası Konut 
Seferberliği basın toplantısına katıldı.

Toplantıda konuşan TOBB Başkanı M. Rifat Hisarcıklıoğlu, İş 
Dünyası Konut Seferberliği kampanyasını hayata geçirmeyi 
kararlaştırdıklarını belirtirken, “Bu kapsamda, depremzedeler için 
kalıcı konutlar inşa edeceğiz. TOBB ve iştiraklerimizde, zorunlu 
olanlar dışında, tüm harcama ve yatırımlarımızı durdurduk veya 
erteledik. Tüm kaynaklarımızı bu hayırlı işe seferber ediyoruz. 1 
milyar lira nakdi katkı vererek, kampanyayı başlatıyoruz” dedi. 

Basın toplantısına TOBB Başkanı M. Rifat Hisarcıklıoğlu, TOBB 
Yönetim Kurulu Üyeleri ve TOBB Türkiye Sektör Meclis Başkanları 
katıldı.

Hisarcıklıoğlu toplantıda şunları söyledi: “Odalarımızla, 
Borsalarımızla, Sektör Meclislerimizle, Kadın ve Genç Girişimci 
Kurullarımızla, yani camiamızın tamamıyla da, kampanyaya dahil 
oluyoruz. Onlar, 81 il ve 160 ilçede, bu işin önderliğini üstlenecek 
ve yerele yayılmasını sağlayacaklar. Ve şimdi buradan tüm iş 
dünyamızı ve hayırsever vatandaşlarımızı da, bu seferberliğe 
davet ediyoruz. Unutmayalım ki, bizler el ele verdiğimizde, 
aşamayacağımız zorluk yoktur. Gün, bir olma, beraber olma, 
kenetlenme günüdür. Gün Birlik Olma Günü’dür. Siz de gelin, 
ister bir blok, ister bir daire, ister bir tuğla karşılığı bağışta 
bulunun. Dayanışma ruhumuz ölümsüzleşsin. Millet olduğumuzu 
gösterelim. Şehirlerimizi tekrar ayağa kaldırmak için destek 
verelim. Kampanya sloganımızda da ifade ettiğimiz gibi; gelin hep 
birlikte el Verin ev Yapalım. Vereceğini destekle, depremzedelerin 
yarınlarına umut olalım.”



HABERLER | BORSAVİZYON

- 14 -

El Verin Ev Yapalım
Kahramanmaraş merkezli iki büyük deprem yaşadık, 50 binden 
fazla canımızı kaybettik. 100 binlerce ev yıkıldı ve kullanılamaz 
hale geldi. Hayatını kaybeden vatandaşlarımıza Allah’tan rahmet, 
yaralılarımıza da acil şifalar, yakınlarına sabırlar diliyoruz. 
Milletimizin başı sağ olsun.

Her milli meselede olduğu gibi bu deprem sonrasında da TOBB ve 
Oda/Borsa camiası olarak hızla seferber olduk. Depremin olduğu 
ilk gün “ülkemiz ve illerimiz için ne yapabiliriz” diyerek, Ankara’da 
bir kriz masası oluşturduk, 10 çalışma arkadaşımızı, depremin en 
çok etkilediği il ve ilçelere koordinasyon sağlaması ve ihtiyaçların 
tespit edilmesi için gönderdik. Yine bölgedeki Oda ve Borsalardan 
acil durum temas noktaları belirledik. 11 İldeki 43 Oda ve Borsa 
ile koordinasyon halinde tüm Oda ve Borsalarımız ile birlikte 
hareket ettik.

Oda/Borsa üyesi işletmeler ile ihtiyaç duyulan arama kurtarma 
ekipmanlarının ve her türlü ihtiyaç malzemesinin

bölgeye ulaştırılmasını sağladık. Bölgedeki Oda ve Borsaların 
koordinasyonuyla da tüm bunları ihtiyaç sahiplerine hızlıca 
dağıttık. TOBB ve Oda/Borsa camiası olarak, siz üyelerimiz ile 
birlikte ilk günden itibaren müthiş bir seferberlik ruhu içinde 
hareket ettik. Şu ana kadar 6 uçak, 7 gemi ve 4.157 TIR ve 
725 kamyon yardım ve ihtiyaç malzemesi, 5.699 çadır, 1.418 
konteyner, 153 seyyar mutfak, 551 iş makinesi ve mobil vincin 
bölgeye sevkini sağladık. Yardımlarımıza etkin bir şekilde devam 
da ediyoruz.

Bu kapsamda desteğini depremzede vatandaşlarımızdan 
esirgemeyen ve dayanışma ile seferberlik ruhu içerisinde deprem 
bölgesine yönelik sağlanan tüm yardımlar için ülkemiz iş dünyası 
adına şükranlarımızı sunuyoruz.

Diğer taraftan günümüz itibariyle deprem bölgesindeki en büyük 
ihtiyaç, kalıcı-sağlam konutlar olarak yer almaktadır.
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Ankara Ticaret Borsası (ATB) Meclis Başkanı İbrahim Öztürk  ve 
ATB Yönetim Kurulu Başkanı Faik Yavuz, beraberlerindeki heyet 
ile birlikte Türkiye Odalar ve Borsalar Birliği (TOBB) Başkanı M. 
Rifat Hisarcıklıoğlu’nu makamında ziyaret etti.  

Ziyarette TOBB Başkanı Hisarcıklıoğlu, yeni dönem çalışmaları 
için başarılar dileyerek, hayırlı olsun dileklerini iletti.

ATB Başkanı Yavuz, ziyaret sonrası yaptığı açıklamada şu görüşlere 
yer verdi:
“Her seçim yeni bir heyecan. Yeni bir çalışma. Ankara Ticaret 
Borsası olarak da biz aşağı yukarı 22 senedir Başkanlığını 
yapıyoruz. Sağ olsun bütün meclis üyelerimizin teveccühleriyle 
tekrar Başkan olduk. İyi bir meclis oluşturduk. İyi bir yönetim kurulu 
oluşturduk. Hiç sorunsuz atlattık. Şu an Odalar Birliği Başkanımızı 
desteklemek için buraya geldik. Geçmişte olduğu gibi bugün de 
Rifat Beyi destekliyoruz. Bugünkü ziyarete tüm meclis üyelerimiz 
katıldı. Yönetim Kurulu üyelerimiz, delegelerimiz katıldı. Onlarla 
beraber Rifat Bey’e desteklerimizi kendisine iletmek için geldik”.

ATB Heyeti, TOBB Başkanı Hisarcıklıoğlu`nu ziyaret 
etti
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ATB ve TOBB`dan yatılı okuyan 
öğrencilere kırtasiye, temizlik malzemesi 
ve giyim desteği
Ankara Ticaret Borsası (ATB) Başkanı Faik Yavuz ve ATB Yönetim 
Kurulu Üyelerinden oluşan heyet, Şereflikoçhisar’a giderek bir dizi 
temasta bulundu. Heyet, Şereflikoçhisar Belediye Başkanı Memiş 
Çelik ve Şereflikoçhisar Kaymakamlığına vekalet eden Evren 
Kaymakamı Murat Akyüz’ü ziyaret etti.

Heyet, ziyaretlerin ardından geleneksel hale gelen Şereflikoçhisar 
Şehit Figen Gündüz Yatılı Bölge Ortaokulu’nda okuyan öğrencilerle 
bir araya gelerek, kırtasiye, giyim, temizlik malzemesi ve spor 
aletleri hediye etti.

ATB Başkanı Yavuz öğrencilere seslenerek, “çocuklar sizden 
beklentimiz çok yüksek. Sizler bu ülkenin geleceğisiniz. Bu sebeple

bizim için çok değerlisiniz. En büyük dileğimiz, ilerde sizleri 
öğretmenlerine ve büyüklerine karşı saygılı, vatanını seven 
bireyler olarak karşımızda görmek” dedi.

Yavuz, bir önceki yıl öğrencilere sağlanan müzik aletlerini atıfta 
bulunarak, “hatırladınız mı bize geçen sene bir söz vermiştiniz. 
Bize bu yıl geldiğimizde konser verecektiniz. Şimdi sizler 
çalıp, söyleyeceksiniz bizler dinleyeceğiz. Ruhumuzun gıdası 
olacaksınız” diyerek öğrencilerin mini konserini dinledi.
ATB Başkanı Faik Yavuz’un yanı sıra ATB Heyetinde; ATB Başkan 
Yardımcısı Şemsettin Aktuğlu, ATB Yönetim Kurulu Üyeleri Murat 
Başar, Mustafa Altınışık, Atilla Süslü, ATB Meclis Üyesi Şakir Çetin 
ve ATB Genel Sekreteri Eyüp Şenol Ömeroğlu bulundu.
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ATB mart ayı Meclis Toplantısı Prof. Dr. 
Sarıaslan’ın katılımıyla gerçekleştirildi
Ankara Ticaret Borsası (ATB) mart ayı Meclis Toplantısı, ATB Meclis 
Başkanı İbrahim Öztürk başkanlığında gerçekleştirildi. Toplantının 
açılış konuşmasını yapan Öztürk, Ramazan Ayı’nın ülkemiz başta 
olmak üzere tüm İslam coğrafyasına sağlık, huzur ve afiyet 
getirmesini temenni etti.

ATB Başkanı Faik Yavuz da Meclis ve Komite Üyelerinin Ramazan 
Ayı’nı tebrik ederek, sözü Prof. Dr. Halil Sarıaslan’a bıraktı.

Prof. Dr. Halil Sarıaslan, Türkiye ekonomisinin mevcut durumu ve 
gidişatı konusunda bir sunum gerçekleştirdi.

Prof. Dr. Sarıaslan, Yüksek kur, yüksek enflasyon ve yüksek faizi 
‘şeytan üçgenine’ benzeterek Türkiye ekonomisinin bu durumdan 
bir an önce kurtulmasının önemini vurguladı.

Prof. Sarıaslan, sunumunda şu ifadelere yer verdi:
Kovid belasına rağmen büyümemizin normal görünüyor ancak 
detaylara bakıldığında lokomotif sektörlerin, örneğin tarımın %1 
bile büyümedi. Bu Türkiye gibi tarım ülkesine uymuyor, yakışmıyor. 
Sanayi de aynı şekilde yüzde 3,3 büyüdü, finans sektörü ise 
büyümenin taşıyıcı kolonu oldu. %21,8 büyüyerek, Türkiye 
büyümesini sırtlandı.

Prof. Sarıaslan sunumuna kişi başına milli gelire değinerek devam 
etti. 2013 yılında 12.500 dolar olan milli gelirin, 2022’de 9.500 
dolara gerilediğini, bunun sonucunda fakir olarak bilinen Balkan 
ülkelerinin bile gerisinde kaldığını belirtti.

Sanayi üretiminden ‘sanayi endeks değişimine’ göre değinen 

Prof.  Dr. Sarıaslan, 2022 yılının başından itibaren sanayi üretiminin  
negatif bir seyir izlediğini belirtti. Kapasite kullanım oranının da 
buna paralel olarak düşüş olduğunu gösterdi.

Dış ticaret istatistiklerine bakıldığında, ihracatın ciddi bir şekilde 
arttığını bunun bir başarı olarak görülse de ithalatın çok daha 
ciddi bir şekilde arttığını, bunun ise rekor bir dış ticaret açığına 
neden olduğunu vurguladı. Sarıaslan dış ticaret açığının 2022 yıl 
sonunda 109,5 milyar dolar olduğunu gösterdi. 

Borçlanmanın ise dış borçta fazla bir değişim olmadığını, 
borçlanmanın büyük çoğunluğunun iç borç olduğunu belirtti. Kredi 
risk primimizin (CDS) çok yüksek olduğunu belirten Sarıaslan, dış 
borç bulma ihtimalimizin de zayıfladığını belirtti.

Türkiye’nin ödemeler dengesinin giderek bozulduğuna işaret eden 
Sarıaslan, bugün yaklaşık 52 milyar dolarlık bir açığın olduğunu 
ve bir şekilde kapatılmasını gerektiğini söyledi. Bunun telafi 
edilmesinin en kolay yolunun Merkez Bankası rezervleri olduğunu 
ancak net rezervlerimizin de -47 milyar dolar olduğunu belirtti.
Sonuç olarak yüksek enflasyonun geçim zorluğuna, baskılanan 
dövizin KKM baskısına, hızla artan ithalatın büyük cari açığa 
ve tüm bunların ise yüksek ekonomik, politik risklere neden 
olduğunu söyledi.

Prof. Dr. Halil Sarıaslan ve ATB Başkanı Faik Yavuz, sunumun 
ardından Üyelerden gelen soruları yanıtladı.

Toplantının ardından Meclis Üyeleri, Komite Üyeleri ve Borsa 
personeli iftar yemeğinde bir araya geldi.
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Ankara Ticaret Borsası (ATB) Başkanı ve Türkiye Odalar ve 
Borsalar Birliği (TOBB) Yönetim Kurulu Sayman Üyesi Faik Yavuz, 
Çevre, Şehircilik ve İklim Değişikliği Bakanı Murat Kurum’un da 
katılımıyla gerçekleştirilen ‘Sanayide Yeşil Dönüşüm Semineri’ne 
katılarak açılışında bir konuşma yaptı.

Son birkaç yılda iklim değişikliği sorununun dünyanın en büyük 
ortak meselesi haline geldiğini vurgulana ATB Başkanı Yavuz, 
“Paris İklim Anlaşmasıyla birlikte gelişmiş ülkeler net sıfır 
hedeflerini açıklamaya başladı. Biz de 2053 yılını “net sıfıra 
ulaşacağımız yıl” olarak en yetkili ağızdan açıkladık” dedi.

ATB Bakanı Yavuz konuşmasında şu ifadelere yer verdi:
İçinde bulunduğumuz dönemi ben yeşil sanayi devrimi olarak 
görüyorum. Yeşil Mutabakat süreci de AB tarafından başlatılan 
yeni bir kalkınma ve zenginleşme süreci. Öte yandan, finansal 
sistemin de bir nevi yeşillenme sürecinden geçeceğini göreceğiz. 
Yeşil yatırımların finansal sisteme erişimi ucuzlayacak ve 
kolaylaşacak.   

Artık bankalar, şirketlerden karbon ve su ayak izini belgelemelerini 
talep edecek. Evlerimizdeki buzdolaplarını, kapıdaki otomobilleri 
ve hatta evin kendisini ve nihayetinde yaşam biçimimizi 
değiştireceğiz. AB firmaları buradaki tedarikçilerinin karbon ayak 
izi ve atık yönetimini dikkate almaya başladı bile. 

AB’deki ana alıcılar yeşil ekonomiye sahip çıkıyor

Daha şimdiden AB’deki ana alıcılar, tedarikçilerine mektuplar 
göndererek, satın alma süreçlerinde “yeşil ve döngüsel ekonomiye” 
katkı sağlayan firmalara öncelik verileceğini açıkladılar. Yani 
biz istesek de istemesek de diğer ülkelerle ticaretimize devam 
edebilmek için döngüsel ekonominin gerekliliklerine uymak 
zorundayız. Söylemekten gurur duyuyorum, Türk özel sektörü de 
bu kapsamdaki çalışmalarına hızlıca başladı. 

Pek çok firma sürdürülebilirlik raporları hazırlıyor. Firma bazında 
riskleri tespit ediyor, karbon ayak izini ölçüyor, kendine hedefler 
koyuyor.  Bu hedefe göre iyileştirmeler yaparak, ihracatta bir adım 
öne geçiyor. 

Biz de TOBB olarak bu çalışmaları teşvik ediyoruz. Oda Borsa 
başkanlarının yer aldığı AB Yeşil Mutabakat komisyonumuz ve 
sektör temsilcilerinden oluşan Avrupa Yeşil Mutabakatı sektörel 
çalışma grubumuz var. Buralarda döngüsel ekonomi konusunu 
ele alıyor, sektörel görüşleri tasarlıyor, politika dokümanları 
hazırlayarak, sektörlere ışık tutuyoruz. 

Ayrıca, döngüsel ekonomiye geçişin yolunun atıkların 
değerlendirilmesinden geçtiğinin bilinciyle Atık ve Geri Dönüşüm 
Sanayi Meclisini kurduk. Yine TOBB olarak başlattığımız, tedarik 
zinciri eğitim programlarıyla gübre, cam, otomotiv, plastik gibi 
alanlarda KOBİ’lerin yeşil ve döngüsel ekonomiye geçişine 
yönelik çalışmalar yürütüyoruz.

ATB Başkanı Yavuz, Sanayide Yeşil Dönüşüm 
Semineri’ne katıldı
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“İklim ve Çevre Portalı”nı kurduk.    
TOBB olarak, iklim değişikliyle mücadeleyi en önemli çalışma 
alanı olarak belirledik. Bütün gelişmeleri yakından takip ediyoruz. 
Sektörlerimizi bilgilendirmek için yaptığımız eğitimlere devam 
ediyoruz. 

Çeşitli projelerle Oda ve Borsalarımızın kapasitelerinin artması 
için rehberlik ediyoruz. Son olarak “İklim ve Çevre Portalı”nı kurduk. 
Yeşil dönüşüme ilişkin kamu ve özel sektör kurum ve kuruluşlarca 
hazırlanan projeleri, dokümanları, etkinlikleri, eğitimleri bir 
bütünlük arz etmesi açısından tek bir portalda topladık. 

Portalda yeşil dönüşüm destek paketleri, finansman kaynakları, 
hibe ve teşviklere ilişkin bilgiler de bir arada yer alacak.  Çok kısa 
bir zamanda ise, tüm şirketlerimiz için karbon ayak izi hesaplama 
yazılımını devreye alıyoruz. 

Özellikle KOBİ’ler, verilerini bu yazılıma girerek karbon ayak izini 
hesaplayabilecek, iyileştirme alanlarını tespit edebilecek. 2 gün 
devam edecek bu etkinlik kapsamında ilgili çalışma arkadaşlarımız 
TOBB olarak yaptığımız çalışmalardan ve vizyonumuzdan detaylı 
bir şekilde bahsedecekler. 

Şimdi sıra İklim Kanunu’nda
Şubat ayında sizin liderliğinizde düzenlenen İklim Şurası’nı 
Konya’da, katılımcı bir bakış açısıyla ve yoğun bir gündemle 
tamamladık. Türkiye Odalar ve Borsalar Birliği olarak biz de Şura 
boyunca oradaydık.   Özel sektörün önceliklerini ve önerilerini 
sizlere aktarma fırsatımız oldu. 

Şuradan; ülkemizin yeşil dönüşümü adına çok önemli tavsiye 
kararları çıktı ve yakın zamanda kamuoyuna açıklandı. Şimdi sıra, 
ülkemiz şartlarına uygun, sektörlerimizin ve bölgelerimizin yeşil 
dönüşümünü kolaylaştıracak İklim Kanunu’nda. 

Kanun kapsamında kurulması öngörülen Emisyon Ticaret 
Sistemi’nin tasarımından uygulanmasına kadar, bu süreçten en 
fazla etkilenecek kesimin, yani sektörlerin Kurul ve komisyonlarda 
temsil edilmesi çok önemli. Şirketlerin enerji verimliliği projeleri 
ve yenilenebilir enerjiye geçişleri konularında karşılaştıkları 
bürokratik engeller, maalesef bu alana yatırım yapmalarını 
engelliyor. 

Bu anlamda özellikle firmaların lisanssız güneş enerji santralleri 
kurmalarına yönelik süreçlerin sadeleştirilmesi gerekiyor. Yeşil 
dönüşümü sağlayabilmek için ciddi miktarda sabit sermaye 
yatırımı gerektiğini unutmamak gerekiyor. 

Çevreye saygılı üretim dönemine geçiyoruz Geçmişten bugüne; 
yeter ki üret, nasıl üretirsen üret dönemindeydik. Bugünden 
geleceğe; çevreye saygılı üretim dönemine geçiyoruz. 

Çocuklarımızın, gençlerimizin emaneti olarak içinde yaşadığımız 
bu dünyayı sadece yaşarken değil, üretirken de korumalıyız. İşte 
bu yüzden; sürdürülebilir, yeşil, çevreci, sıfır atığa uygun, enerji 
verimliliği yüksek, yeşil enerji kullanan bir üretim modeli ile 
üretmeye devam etmeliyiz. Türkiye’nin girişimci gücü olarak, 
çevreye saygılı yeşil üretim modelini destekleyerek ülkemizin 
geleceğine yatırım yapmaya devam edeceğiz.
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Ankara Ticaret Borası (ATB) Başkanı Faik Yavuz, Ulusal Kırmızı Et 
Konseyi 5. Olağan Genel Kurulu’na Divan Başkanı olarak katıldı.
ATB Başkanı Yavuz, Genel Kurul’da yaptığı konuşmada, kırmızı et 
üretimindeki aksaklıklara değinerek, “buzağı ölümlerinin yarısını 
bile önleyebilirsek, karkas et ya da canlı hayvan ithal etmemize 
gerek kalmaz” dedi.

ATB Başkanı Yavuz, konuşmasında şu ifadelere yer verdi:
Veteriner hekim ve ziraat mühendislerini ofiste değil, sahada 
değerlendirmeliyiz. Masa başındaki evrak işlerini kim olsa 
yapabilir. Ancak üreticinin bu meslek gruplarında görev alan 
kişilere sahada ihtiyaçları var.

Yem konusunda yeni bir sayfa açmamız gerekiyor. Yemde 
desteklerin iyi olmasına rağmen belki yerinde kullanılmadığından 
bir sıkıntı söz konusu. Allah hayvanı yaratırken yem verin diye 
yaratmamış. Hayvan, meralarda yayılacak sonra 1-2 kilo yem ile 
destekleyeceksiniz. Avrupa ve Amerika bu şekilde çok verimli

hayvancılık yapıyor. Ancak biz meralarımızın kıymetini bilemedik, 
üretimden çekilen çiftçi bile o arazileri sahiplenmiş ve kimsenin 
faydalanmasına müsaade etmiyor. Bana göre bu şekilde olmamalı. 
Devletin mera alanlarını ıslah edip hayvancılık yapacak üreticiye 
tahsis etmesi gerekir. 

Bizim yağmurumuz az suyumuz az diyebilirsiniz. Eskiden olsa 
doğruydu. Şimdi teknoloji bize nehirlerin akış yönünü değiştirip 
baraj yapabilme imkânı tanıyor. Aksu Nehri buna örnek. Denize 
dökülen bir sürü akarsuyumuz var. Bence teşvikler bu gibi altyapı 
düzenlemelerine kaydırılmalıdır.

Yaşlanan ve üretimden çekilen üretici nüfusu tamamen 
sosyolojik bir durum ve buna ayrıca teşvik ve yatırım yapmak 
gerekir. Özellikle yeni evli çiftleri köylerde üretime devam etme 
konusunda desteklemek gerekir.

ATB Başkanı Yavuz, UKON Genel Kurulu`na 
katıldı



Ankara Uluslararası Fuarcılık ve Kongre AŞ’nin Yönetim Kurulu Toplantısı, Ankara Valisi Vasip Şahin başkanlığında, Ankara Ticaret 
Borsası (ATB) ev sahipliğinde gerçekleştirildi.
Toplantıya, Akyurt Belediye Başkanı Hilal Ayık, Türkiye Odalar ve Borsalar Birliği (TOBB) Başkanı Rıfat Hisarcıklıoğlu, Ankara 
Ticaret Borsası (ATB) Başkanı Faik Yavuz, Ankara Ticaret Odası (ATO) Başkanı Gürsel Baran, Ankara Sanayi Odası Başkanı (ASO) 
Seyit Ardıç, Ankara Esnaf, Sanatkârlar Odaları Birliği (ANKESOB) Başkanı Mehmet Yiğiner ve Ankara Fuarcılık A.Ş. Genel Müdürü 
Atıf Can Aktay katıldı.

Ankara Fuarcılık ve Kongre AŞ’nin Yönetim 
Kurulu Toplantısı Borsamızda gerçekleştirildi
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Ankara Ticaret Borsası (ATB) Yönetim Kurulu Başkanı ve Türkiye 
Odalar ve Borsalar Birliği (TOBB) Yönetim Kurulu Sayman 
Üyesi Faik Yavuz, TOBB ETÜ Teknoloji Merkezi’nde düzenlenen, 
“Kuantum Teknolojileri Araştırma Laboratuvarı” açılış törenine 
katıldı. Törende, TOBB ile ASELSAN, KOBİ’ler için Millileştirme 
ve Tedarikçi Geliştirme Programı ile Teknoloji Merkezi Ar-GE 
Laboratuvarı tahsisine ilişkin protokollere de imza attı.

Cumhurbaşkanlığı Savunma Sanayi Başkanlığı’nın 
koordinasyonunda, TOBB – TOBB ETÜ ve ASELSAN güç birliğine 
gitti. TOBB ETÜ Teknoloji Merkezi’nde, Kuantum Teknolojileri 
Araştırma Laboratuvarı hizmete girerken, TOBB ile ASELSAN, 
KOBİ’ler için Millileştirme ve Tedarikçi Geliştirme Programı 
ile Teknoloji Merkezi AR-GE Laboratuvarı tahsisine ilişkin 
protokollere imza attı. 

Türkiye Odalar ve Borsalar Birliği (TOBB), TOBB Ekonomi ve 
Teknoloji Üniversitesi (ETÜ) ve ASELSAN,   Cumhurbaşkanlığı 
Savunma Sanayi Başkanlığı’nın koordinasyonunda teknolojik 
alanda güç birliği yaptı.
Törene; TOBB Başkanı M. Rifat Hisarcıklıoğlu, Cumhurbaşkanlığı 
Savunma Sanayi Başkanı Prof. Dr. İsmail Demir, Aselsan Yönetim 
Kurulu Başkanı ve Genel Müdürü Prof. Dr. Haluk Görgün, TOBB ETÜ 
Rektörü Prof. Dr. Yusuf Sarınay ve TOBB UYUM Yönetim Kurulu 
Başkanı Cemil Çiçek katıldı.

TOBB Başkanı M. Rifat Hisarcıklıoğlu işbirliğine ilişkin yaptığı 
değerlendirmede, bir dünya markası haline gelen Aselsan ile 
birlikte yeni işbirlikleri başlattıklarına işaret ederken, “Biz millet 
olarak önce tarım devrimini sonra da sanayi devrimini ıskaladık. 
Bunun sıkıntısını da on yıllar boyunca yaşadık. Şimdi dünya, yeni 
bir teknoloji devriminin eşiğinde. Biz de artık geç kalmadan bunu 
yakalamak istiyoruz” ifadesini kullandı.

Hisarcıklıoğlu, ASELSAN’ın kuantum ve ileri haberleşme 
laboratuvarını TOBB ETÜ’de açarak; Ar-Ge ve yenilik çalışmalarının 
ivme kazanmasını, insan kaynağının güçlendirilmesini, uluslararası 
işbirliklerinin ve rekabet güçlerinin artırılmasını ve üniversite-
sanayi işbirliğinin perçinlenmesini amaçladıklarını ifade etti. TOBB 
Başkanı Hisarcıklıoğlu, imzaladıkları iki protokolle de savunma 
sanayi sektöründe, Aselsan’ın tedarik zincirine katılabilecek 
KOBİ’lerin sayısını artırmayı amaçladıklarını, böylelikle daha çok 
KOBİ’nin Aselsan’ın yerlileştirme ve millileştirme programlarına 
katkı sunmasını istediklerini belirtti.  Hisarcıklıoğlu, “Bu protokol 
ile ASELSAN’ın gelişiminde üye firmalarımızın savunma sanayi 
ekosistemine kazandırılmasını hedefliyoruz. Ülkemizin bağımsız 
savunma sanayi seferberliğinde yer alacak firmalara daha fazla 
teşvik ve destekler sağlamasını da arzu ediyoruz” ifadesini 
kullandı.
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TOBB – TOBB ETÜ ve ASELSAN’dan 
teknolojide güç birliği
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-Stratejik alanlarda millileştirme ve yerlileştirme

Cumhurbaşkanlığı Savunma Sanayii Başkanı İsmail Demir törende yaptığı konuşmada, özellikle stratejik alanlarda millileştirme 
ve yerlileştirmeden taviz vermediklerine vurgu yaptı.

Kuantum teknolojileri alanındaki adımları çok önemsediklerini anlatan Demir, Türkiye’nin bütüncül ve kapsayıcı bir yaklaşımla 
bu tür teknolojilerde yol alabileceğini söyledi. İş dünyasının çatı kuruluşu TOBB’un desteğini de çok önemsediklerini bildiren 
Prof. Dr. İsmail Demir “Hep birlikte yürüyeceğiz, başarmaktan başka şansımız da yok” diye konuştu.

Demir üniversitelerden devlet kurumlarına, araştırma kuruluşlarına kadar kapsayıcı bir yürüşü esas aldıklarını ve bu konuda hep 
beraber çalıştıklarını sözlerine ekledi.

ASELSAN Yönetim Kurulu Başkanı ve Genel Müdürü Prof. Dr. Haluk Görgün de bu işbirliği ile üniversite – sanayi ortaklığının 
önemli bir örneğini gerçekleştirdiklerini ifade ederken, Anadolu’da TOBB’un geniş bir networkü bulunduğunu, ASELSAN’ın 
kuantum alanındaki teknolojik projelerini TOBB ETÜ’nün gücünü bir araya getirdiklerini anlattı. Görgün, “TOBB işbirliği ile 
Türkiye’nin her yanından firmaya ulaşmayı, bağımsız savunma sanayi yolunda değerli buluyoruz” dedi.
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Türkiye Odalar ve Borsalar Birliği (TOBB) Yönetim Kurulu Sayman 
Üyesi ve Ankara Ticaret Borsası (ATB) Başkanı Faik Yavuz, TOBB 
ev sahipliğinde düzenlenen Türkiye-Moğolistan İş Forumu’na 
katılarak açılışında konuşma yaptı.

Forum, Moğolistan Meclis Başkanı Zandanshatar Gombojav, 
Moğolistan Ulusal Ticaret ve Sanayi Odası (MNCCI) Başkanı 
Amartuvshin Otgondavaa, Moğolistan Gıda, Tarım ve Hafif Sanayi 
Bakanı Bolorchuluun Khayangaa ve Moğolistan Çevre ve Turizm 
Bakanı Bat-Erdene Bat-Ulzii’nin katılımıyla TOBB İkiz Kuleler’de 
gerçekleştirildi. 

ATB Başkanı Yavuz forumun açılışında yaptığı konuşmasına, 
Bartın’da yaşanan maden kazasında hayatını kaybedenlere 
Allah’tan rahmet, ailelerine de başsağlığı dileyerek başladı.

Küresel ekonominin zor bir dönemden geçtiğini belirten Faik 
Yavuz, “Bu nedenle güçlü uluslararası işbirliğine ihtiyacımız var. 
Ülkelerimizde özel sektörümüzü güçlendirmeliyiz. Zira çağımızda 
ülkelerin esas gücü, özel sektörlerinden geliyor” dedi.

Yavuz, Türkiye ekonomisinin gücü ve dinamizminin özel sektöre 
dayalı olduğunu, bu sayede İtalya ile Çin arasında en büyük 
sanayi üretim kapasitesini kurduklarını ve en büyük sanayi ürünü 
ihracatını yapan, girişimci bir ülke haline geldiklerini söyledi.
Pek çok sektörde, otomotiv, beyaz eşya, konfeksiyon başta

olmak üzere, Avrupa’nın önemli tedarikçilerinden olduklarını 
anlatan Faik Yavuz, “AB’nin kendi dışında, en çok otomobil ithal 
ettiği ülkeyiz. Tüm bunları, ticareti serbest hale getirip, rekabeti 
artırmak suretiyle sağladık. Zira ticaret zenginleştirir, korumacılık 
fakirleştirir. Özellikle gelişmekte olan ülkelerin istikrarı ve refahı 
için, ticaretin daha serbest olması şarttır” şeklinde konuştu.

Türkiye ile Moğolistan arasındaki ikili ticaret hacminin 
büyümekte olduğuna dikkat çeken Yavuz şunları kaydetti: “Geçen 
yıl ikili ticaretimiz % 45 artmıştı. Bu yıl da artış devam ediyor. 
Ekonomilerimiz birbirini tamamlayıcı bir yapıdadır. O nedenle, 
çok daha fazla işbirliği fırsatı olduğuna inanıyoruz. Turizm 
önemli bir işbirliği alanımız olabilir. Orhun Vadisi’ndeki Gök Türk 
Kitabeleri sayesinde, Türkiye’den Moğolistan’a turistler çekilebilir. 
Orhun Vadisi’nin turizm merkezi olması kararlaştırılmıştı. 
Orhun havaalanın modernize edilmesi, ortak yatırım için bir 
fırsat oluşturabilir. Madencilik alanında da ciddi bir işbirliği 
potansiyelimiz var. Altın, bakır uranyum ve kömür madeninde 
işbirliği fırsatı çok fazla var. Tarım ve hayvancılık alanında da 
büyük bir potansiyel söz konusudur. Ayrıca, dericilik sektörü de 
önemli bir işbirliği alanıdır”.

TOBB ile Moğolistan Ulusal Ticaret ve Sanayi Odası olarak Türk-
Moğol Ticaret ve Sanayi Odası Forumu’nu kurduklarını belirten 
Faik Yavuz, bu ortak Odanın, karşılıklı ticaretin arttırılması 
yönünde çalışmalarını sürdürdüğünü aktardı.

ATB Başkanı Yavuz, Türkiye-Moğolistan 
İş Forumu`na katıldı
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Ankara Ticaret Borsası (ATB) Başkanı ve Türkiye Odalar ve 
Borsalar Birliği (TOBB) Yönetim Kurulu Sayman Üyesi Faik Yavuz, 
Tacikistan’ın başkenti Duşanbe’de, Ticaret Bakanı Mehmet Muş’un 
katılımıyla düzenlenen Türkiye-Tacikistan İş Forumu’na katılarak 
bir konuşma gerçekleştirdi.  

Forumda Tacikistan Ekonomik Kalkınma ve Ticaret Bakanı 
Zavqizoda Zavqi ve Tacikistan Ticaret ve Sanayi Odası Başkanı 
Jumakhonzoda Jamdshed de birer konuşma yaptı.

Faik Yavuz, İş Forumu’ndan önce T. C. Duşanbe Büyükelçiliği’nde 
düzenlenen ve Ticaret Bakanı Mehmet Muş’un katıldığı Türk İş 
İnsanları İstişare Toplantısı’na katıldı.

ATB Başkanı Yavuz, burada yaptığı konuşmada, kültürel ve tarihi 
açından Tacikistan’ın Türkiye için önemine vurgu yaparak, “Türk-
Tacik dostluğu, Mevlâna Celaleddin-i Rumi gibi büyük düşünürleri 
paylaştığımız güçlü bir kültür mirası üzerinde yükseliyor. Tacikistan 
Orta Asya’nın ve İpek Yolu’nun önemli aktörleri arasındadır” dedi.

Yavuz, yaptığı konuşmaya şu şekilde devam etti:
İktisadi ilişkilerimizin mevcut düzeyinden memnun değiliz. 
İlişkilerimizi genişletmek ve derinleştirmek istiyoruz. İki ülke 
dış ticaret hacmi 2021 yılında 450 milyon $ olarak gerçekleşti. 
Hedefimiz bu rakamı dengeli bir şekilde artırmak olmalı.

Tacikistan’da 700 milyon dolar civarında toplam 52 müteahhitlik 
projesi gerçekleştirdik. Türkiye son 5 yıl itibarıyla Tacikistan’da 5. 
büyük yabancı yatırımcı konumundadır. Son 10 yıllık dönemde 
Türk firmalarınca Tacikistan’da gerçekleştirilen yatırımların tutarı 
200 milyon doları geçmiştir.

Tacikistan’ın altyapı konusunda geleceğe dönük önemli 
projelerinin olduğunu biliyoruz. Karayolları ve demiryollarının

modernize edilmesi ve yeni hatların açılması sayesinde ülke 
içinde ulaşım kolaylaşacaktır. 

Bu durum ticareti de olumlu yönde etkileyecektir. Türk iş insanları 
için burada ciddi bir katkı sunma potansiyeli var. Topraklarının 
% 93’ü dağlık arazi olan Tacikistan, kış turizmi açısından çok 
elverişlidir. Özellikle Pamir Dağları’nda inşa edilecek turistik 
tesislerle turizm geliştirilebilir.

Duşanbe zengin su kaynaklarına sahiptir. Hükümetin sağlıklı içme 
suyu temini çabalarında, özellikle su arıtma sistemleri ile ilgili 
çalışmalara Türk firmalarının ciddi katkı sağlama fırsatı vardır.
Tacikistan’da telekomünikasyon alanında da önemli iş imkânları 
mevcuttur. Tacikistan’ın internet altyapısının geliştirilmesi 
çalışmalarına da katkı sağlamak isteriz. Ayrıca havaalanları 
için de haberleşme ve navigasyon sistemlerinin geliştirilmesi 
projelerinde yer almak isteriz.

Tarım sektöründe Tacikistan’ın tarım ürünlerinin işlenmesinde, 
paketlenmesinde ve ihracatında iş birliği mümkündür. Burada 
özellikle pamuk üretimi, et ve süt ürünlerinin işlenmesi, yeni 
tarımsal ürünlerin yetiştirilmesi gibi konularda ortak çalışmalar 
desteklenmelidir.

Ayrıca tarımsal ürünlerin saklama ve işleme tesislerinin 
geliştirilmesinde de işbirliği fırsatları vardır. Madencilik 
sektöründe mevcut yatakların daha iyi değerlendirilmesi için de 
birlikte çalışma fırsatları vardır.  

Tacikistan’da faaliyet gösteren firmalarımız, daha fazlasını yapmak 
ve Tacikistan ekonomisine daha fazla katkı sağlamak istiyor. Bu 
açıdan vize sorunun halledilmiş olması son derece olumlu bir 
ivme sağlamıştır. İş dünyası adına devlet başkanlarımıza teşekkür 
ediyorum.

ATB Başkanı Yavuz, Türkiye-Tacikistan İş 
Forumu’na katıldı
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Ankara Ticaret Borsası (ATB) Başkanı ve Türkiye Odalar ve Borsalar Birliği (TOBB) Yönetim Kurulu Sayman 
Üyesi Faik Yavuz, Ukrayna Dışişleri Bakanlığı Müsteşarı Alexander Bankov ile görüştü. 
TOBB İkiz Kuleler’de gerçekleşen görüşmede, işbirliği fırsatları ele alındı.

Türkiye Odalar ve Borsalar Birliği’ni (TOBB) Yönetim Kurulu Sayman Üyesi ve Ankara Ticaret Borsası (ATB) 
Başkanı Faik Yavuz, Özbekistan Cumhuriyeti Gençlik Politikaları ve Spor Bakan Yardımcısı Murad İsmailov 
başkanlığındaki heyet ile TOBB İkiz Kulelerde bir araya geldi.

Düzenlenen toplantıda, heyet tarafından spor alanında Özbekistan’da gerçekleştirilmesi planlanan yatırım 
projeleri ve yatırım ortamı hakkında bilgi verildi.

Ukrayna Bakanlığı Müsteşarı Bankov
ATB Başkanı Yavuz’un diplomatik temasları

Özbekistan Bakan Yardımcısı Murad İsmailov
ile görüşme
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TOEIC Programı iş dünyasına hayırlı olsun
Türkiye Odalar ve Borsalar Birliği (TOBB) Yönetim Kurulu Sayman 
Üyesi ve Ankara Ticaret Borsası (ATB) Başkanı Faik Yavuz, ETS 
Global ile TOBB arasında gerçekleştirilen TOEIC programı 
protokolünü imzaladı.

Dünya çapında 14.000’den fazla kurumda geçerliliği olan 
program, istihdam edilen personelin küresel iş hayatında başarılı 
olmak için gereken İngilizce dil becerisini ölçüyor.

ATB Başkanı Yavuz ve ETS Global Başkanı Gerben Van Lent 
tarafından imzalanan protokolün ardından ATB Başkanı Yavuz bir 
konuşma yaparak, küresel rekabette İngilizce bilmenin önemini 
vurguladı. ATB Başkanı Yavuz konuşmasında şu ifadelere yer verdi:
Bu sene, Türkiye Cumhuriyeti’nin kuruluşunun 100. Yılını 
kutluyoruz. 100 yıl içerisinde Türkiye ekonomisi gelişti ve dönüştü. 

Birçok ihtiyacımızı, kendi ülkemizde üretebilecek altyapımız

oluştu. Bu altyapı sayesinde kendi otomobilimizi de ürettik, adını 
Türkiye’nin Otomobili yaptık.

İnşallah bu yılın Mart ayında Türkiye’nin Otomobili TOGG’u 
yollarda göreceğiz. Savunma sanayide ve bilişim sektöründe çığır 
açan işler yaptık. Tabi geçtiğimiz 100 yıl boyunca, ülke olarak 
kendimizi ve insan kaynağımızı geliştirmeye çalıştık. Geldiğimiz 
noktada hem üretimin hem de ticaretin doğası gereği hem de 
küresel şartlar gereği artık tüm dünya ile entegre çalışıyoruz.

Türkiye geçmişte kendi halinde bir tarım ülkesiyken, bugün Çin 
ile İtalya arasındaki en büyük sanayi ülkesi haline gelmiştir. 
2022 yılında 250 milyar doların üzerinde ihracat gerçekleştirdik. 
Çok doğal olarak bu ihracatın büyük çoğunluğu yabancı dil 
yetkinliğine sahip firmalar tarafından yapıldı. Dolayısıyla yabancı 
dil bilmek artık ilave bir nitelik değil, zorunlu bir ihtiyaç haline 
geldi. Bu ihtiyaç, özel sektörde her geçen gün artıyor.
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Ticaret Ateşelerimizin tüm toplantılara yetişmesi mümkün değil 
Özel sektörde yabancı şirketlerle ile iletişim kurmak ticaret 
açısından çok önemli. Küresel politikalara baktığımızda, ülke 
menfaatlerinin uluslararası arenalarda korunması ülkelerin 
ticaretlerinin gelişmeleri için çok kritik önem taşıyor.

Aslında şimdiye kadar bu görevi sağ olsun Ticaret Ataşelerimiz, 
diplomatlarımız yürütüyordu. Ancak gelinen noktada ticari 
diplomasi dahil olmak birçok teknik alanda ülke menfaatlerinin 
korunması gerekiyor.

Tabi bu tür platformlarda, istişareler ve toplantılar İngilizce dilinde 
gerçekleştiriliyor. Tüm bu platformlara da diplomatlarımızın, 
ticaret ataşelerimizin yetişmesi mümkün olmuyor. Bu tür 
platformlarda her şirketin kendi menfaatlerinin ülkelerinin 
politikaları doğrultusunda koruması gerekiyor. Eğer ülkemizin dış 
ticaretinin gelişmesini istiyorsak, önümüzdeki dönemde bu tür 
alanlarda İngilizce dilini bilen teknik insan kaynağına ihtiyacımız 
çok daha fazla olacak.

TOEIC Sınavı iş dünyası için daha uygun Küresel ticaretin de dili 
İngilizce olarak yer alıyor. Küresel rekabette söz sahibi olmak 
istiyorsak, iyi derecede İngilizce bilen nitelikli insan kaynağına 
sahip olmak zorundayız.

Tüccar ve sanayiciler olarak açıkçası yabancı dil yetkinliklerinin 
belgelenmesi, insan kaynakları süreçlerimiz için çok önemli. TOBB 
ETÜ’de de bu vizyonla öğrencilerimize nitelikli İngilizce eğitimi 
veriyoruz, mezuniyet şartı olarak TOEFL sınavından yüksek bir 
puan istiyoruz.

Bu noktada ETS Global de yıllardır Türkiye’de birçok farklı 
İngilizce belgelendirme alanında faaliyet gösteriyor. ETS Global’in 
çok önemli bir belgelendirme sistemi olan TOEIC sistemi aslında 
özel sektör için tasarlanmış, hızlı bir belgelendirme sistemi.

Akademik İngilizce ile iş İngilizcesi farklılaşıyor, o sebeple iş dünyası 
için TOEIC sınavının daha uygun olduğunu değerlendiriyoruz. 
TOBB olarak Türk özel sektörünün İngilizce bilen nitelikli insan 
kaynağına kavuşması için elimizi taşın altına koyuyoruz.

Biz de bugün ETS Global ile önemli bir işbirliğine adım atıyoruz. 
TOEIC sınav sistemini ülkemizde ve özel sektörde yaygınlaştırmak 
üzere birlikte çalışmaya başlıyoruz.

Başta uluslararası şirketler ve kurumsal şirketler olmak üzere, 
Türkiye’nin önde gelen şirketleri ve kurumlarını; yeni işe 
alımlarında adaylardan TOEIC sınavını talep etmeye davet 
ediyoruz. Yine öğrencileri ve mevcut çalışanları; İngilizce 
yetkinliklerinin belgelendirilmesi açısından TOEIC sınavına 
girmeye davet ediyoruz.

Bu iş birliğimiz kapsamında; TOBB ETÜ öğrencilerinin mezun 
olurken TOEIC sınavı puanına da sahip olmalarını sağlayacağız. 
Ben bu kapsamda bu işbirliğinin gerçekleştirilmesinde emeği 
geçen TOBB ETÜ Rektörümüze, Yabancı Diller Bölümümüze 
ve tüm ETS Global Yöneticilerine çok teşekkür ediyorum. Bu 
işbirliğinin ülkemize hayırlı olmasını diliyorum.
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TOBB Başkanı Hisarcıklıoğlu, borsamızı 
ziyaret etti

Türkiye Odalar ve Borsalar Birliği (TOBB) Başkanı Rifat Hisarcıklıoğlu ile Tarım ve Hayvancılık eski Bakanı Kutbettin Arzu, Ankara Ticaret 
Borsası’na (ATB) hayırlı olsun ziyaretinde bulunarak, yeni dönem için başarılar diledi.

Ziyarette, ATB Meclis Başkanı İbrahim Öztürk, ATB Yönetim Kurulu Başkanı Faik Yavuz, ATB Yönetim Kurulu Başkan Yardımcısı Şemsettin 
Aktuğlu, ATB Yönetim Kurulu Sayman Üyesi Kemal Coşkun, ATB Yönetim Kurulu Üyeleri Murat Başar, Mustafa Altınışık, Hasan Ersan, Atilla 
Süslü, Yahya Şahin, Yılmaz Arpaç, ATB Yüksek İstişare Kurulu Üyesi ve Ankara Hal Başkanı Ceyhan Gündüz ile ATB Genel Sekreteri Eyüp 
Şenol Ömeroğlu hazır bulundu.
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İbrahim ÖZTÜRK
Meclis Başkanı

TARIM VE HAYVANCILIKDA 
KÂRLILIK MÜCADELESİ

Tarım ve Hayvancılık amacı kâr olan ekonomik bir faaliyet 

olup, milyonlarca üretici tarafından yapılmaktadır. Aşırı 

rekabetin yaşandığı bu sektörde bilinçsizce ve tesadüflere 

bağlı olarak, kâr etmek ve yaşamak mümkün değildir. Gelişmiş 

ülkelerde aşırı sübvansiyonlarla desteklendiği; Tarımsal ve 

Hayvansal ürünler ticareti nedeniyle, son yıllarda ülkemizde 

yaşanan olumsuzluklar meydanda olup, adeta var olma Savaşı 

verilmektedir. 

21. yüzyılda kârlı işletme için gerekli olan, hayvancılık da yeterli 

bilgiye sahip yetiştirici (veya bakıcı), bölge iklimine uygun, 

yüksek vasıflı damızlık materyal, kaliteli yem, uygun hayvan 

barınakları, koruyucu hekimlik ve etkin tedavi, örgütlenme, 

pazarlama ve kayıt sistemleri temel unsurlardır. 

Tarımda karlı işletme için gerekli olan, sertifikalı ve bölge 

iklimine uygun tohum kullanılmalı. Geçmiş yıllarda babam 

böyle yapıyordu, komşum bunu kullanıyor diye değil de 

toprağın eksiğini, ihtiyacını karşılayacak gübre kullanılmalıdır. 

Tarım ve Hayvancılık da başarılı olmak sanıldığı kadar kolay 

değildir. Çok sayıda işletme olmasına rağmen, modern ve çok 

başarılı işletme çok az sayıdadır. Tarım ve hayvancılıkta özen 

gösterdikleri ölçüde ekonomik büyüklüğe ve sürdürülebilir, 

kârlı işletmelere kavuşacakları muhakkaktır.

              

HERKESE SAĞLIK VE BOL KAZANÇLAR DİLERİM…
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ICC 69. Genel Kurulu TOBB ev sahipliğinde 
gerçekleştirildi

Ankara Ticaret Borsası (ATB) Meclis Başkanı İbrahim Öztürk ve 
ATB Başkanı Faik Yavuz, Milletlerarası Ticaret Odası Türkiye 
Milli Komitesi (ICC Türkiye) 69. Genel Kurul ve Yönetim Kurulu 
Toplantısı’na katıldı. Toplantı, Türkiye Odalar ve Borsalar Birliği 
(TOBB) İkiz Kuleler Sosyal Tesisleri’nde gerçekleştirildi.  

TOBB Başkanı ve Milletlerarası Ticaret Odası (ICC) Türkiye Milli 
Komitesi Başkanı M. Rifat Hisarcıklıoğlu’nun açılış konuşmasını 
gerçekleştirdiği Genel Kurul, basına kapalı olarak gerçekleştirildi.
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ATB Başkanı Yavuz: Yüksek arz lisanslı 
depolarda dengelenecek
Ankara Ticaret Borsası (ATB), Ankara’nın Şereflikoçhisar ve 
Ahiboz’da bulunan tesislerinde 2023 hububat sezonunu başlattı.
ATB Başkanı Faik Yavuz, 2023 hububat sezonunun yağan 
yağmurlar ve verilen desteklerle birlikte bereketli, hareketli bir 
yıl olacağını düşündüğünü ifade etti. Yavuz, “mart, nisan aylarının 
kurak geçmesi bizi endişelendirmişti. Sadece bölgemizde değil, 
Türkiye’nin çoğu bölgesinde kuraklık işaretleri yoğun bir şekilde 
kendisini gösteriyordu. Ancak mayıs ve haziran aylarında başlayan 
yoğun yağış çiftçilerimizin yüzünü güldürdü. Bu sezon hasadın 
bereketli ve hareketli geçeceğini öngörüyoruz” dedi.

ATB Başkanı Yavuz, çiftçileri ürünlerinin değerini korumaya davet 
etti:
Bu bereketli dönemi, üreticimiz, hasat zamanı aşırı arz sebebiyle

oluşan düşük fiyatlardan etkilenmeden, sağlıklı, sigortalı, devlet 
destekli lisanslı depolarda muhafaza edebilir. ‘Ben hemen 
satmak istiyorum’ derlerse de uluslararası akreditasyona sahip 
laboratuvarlarımızda ürünlerinin kalitesini doğru şekilde ölçüp, 
bu ürünleri Toprak Mahsulleri Ofisi’nin (TMO) prim desteği ile 
birlikte satış salonlarında satabilirler.

Ben üretici ve tüccarımızı devlet destekleriyle birlikte daha da 
avantajlı hale gelen, çağımızın ve teknolojinin nimetlerinden 
doğan ‘lisanslı depoculuk’ sisteminden faydalanmaya davet 
ediyorum.

Tüm üretici ve tüccarımıza bereketli ve kazançlı bir sezon dilerim.
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2023 TOBB-ETÜ mezunları diplomalarını aldı
Türkiye Odalar ve Borsalar Birliği Ekonomi ve Teknoloji 
Üniversitesi (TOBB-ETÜ) Mütevelli Heyeti Başkan Yardımcısı 
ve Ankara Ticaret Borsası (ATB) Başkanı Faik Yavuz, TOBB-ETÜ 
2022-2023 Mezuniyet Töreni’ne katılarak açılışında konuştu. ATB 
Başkanı Yavuz, törende yaptığı konuşmada şu ifadeleri kullandı:
Konuşmamın başında vefat eden Tıp Fakültesi öğrencimiz Tuna 
Yıldız’a, 6 Şubattaki büyük deprem felaketinde yitirdiğimiz 
Psikoloji bölümü öğrencimiz Beste Kavlak’a ve tüm vatan 
evlatlarına Cenabı Hak’tan rahmet, yakınlarına sabırlar diliyorum. 
Allah rahmet eylesin, makamları cennet olsun yavrularımızın. 

Yakın zamanda, Kahramanmaraş merkezli, 11 ili ve yaklaşık 14

milyon insanı doğrudan etkileyen, korkunç bir deprem felaketi 
yaşadık. Hepimiz depremzede kardeşlerimizle biriz, onların tekrar 
normal bir yaşama dönmeleri için kenetlendik.   

Bu süreçte gerek halkımız gerekse özel sektörümüz, dünyaya 
örnek olacak bir dayanışma örneği gösterdi ve deprem bölgesine 
her türlü yardımı intikal ettirdi. Öğrencilerimiz ve mezunlarımız 
çok büyük dayanışma gösterdiler, ilk günden itibaren bölgeye 
desteklerini gönderdiler.   

Hepinizden Allah razı olsun. Sizinle gurur duyuyorum. 
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Tohum tuttu Bu yıl cumhuriyetimizin ilanının 100. yılında olmanın 
da heyecanını ve mutluluğunu da yaşıyoruz. Türkiye Cumhuriyeti 
bu topraklarda kader birliği yapmış milyonların en güzel 
ortaklığıdır. En aziz eseridir.  

Cumhuriyetimizin kurucusu Gazi Mustafa Kemal Atatürk ve aziz 
silah arkadaşları başta olmak üzere, tüm şehit ve gazilerimizi 
rahmet, şükran ve minnetle anıyoruz. Hepsinin ruhu şad olsun. 
Çok beğendiğim bir Uzakdoğu atasözü var: 
“Eğer 1 yıl sonrasını düşünüyorsan buğday ek, 10 yıl sonrasını 
düşünüyorsan ağaç dik, 100 yıl sonrasını düşünüyorsan insanını 
eğit”  İşte biz TOBB ETÜ’de bunu hedefledik. 

Fikri, vicdanı ve irfanı hür gençler yetişsin istedik.  Ezberleyen 
değil, araştıran, teknoloji üreten, icat çıkaran yeni bir nesli, 
ülkemize kazandırmayı amaçladık. 

Çok şükür bugün dünyanın en iyi genç üniversiteleri 
arasındayız.    Bilimsel araştırma programlarımız hızla gelişiyor, 
yüksek lisans, doktora öğrencisi ve öğretim üyesi sayımız hızla 
artıyor. 

İşte bugün 13. dönem doktora, 17. dönem yüksek lisans 
mezunlarımızı da veriyoruz. Her gün TOBB ETÜ’lü öğrencilerimizin, 
sayısı 10 bini aşan mezunlarımızın ve hocalarımızın başarılarıyla 
göğsümüz kabarıyor. 

Tesla’dan Apple’a dünya devlerinde mezunlarımız başarılı işlere 
imza atıyor.  TOBB ETÜ’de aldığı eğitimle New York Barosu’nun 
sınavını kazanıp Amerika’da avukatlık yapan mezunlarımız var. 
Rektör Hocamızın da bahsettiği gibi, geçtiğimiz dönem gerçekleşen 
TEKNOFEST 2023’ten, TOBB ETÜ takımlarımız birinciliklerle geldi.  
Yakın zamanda “Amerikan Havacılık ve Uzay Enstitüsü” tarafından 
düzenlenen uçak motoru tasarım yarışmasında öğrencilerimiz 
dünya birincisi oldu. 

Geçtiğimiz dönemlerde hem TUS hem KPSS birincisi de TOBB 
TETÜ’den çıktı. Mezunlarımız arasında milletvekili ve belediye 

başkanı seçilenler var. Meclisin en genç milletvekili TOBB ETÜ 
mezunu.  

OBB ETÜ’lü bürokratlar, yöneticiler de var. Teknoloji Merkezimiz 
nano-teknolojiden enerjiye, birçok alanda dünya çapında projelere 
ev sahipliği yapıyor. 

Girişimcilik kültürünü geliştirmek için kurduğumuz kuluçka 
merkezimize ek olarak, yüksek teknoloji yatırımlarını desteklemek 
için TOBB ETÜ bünyesinde  Teknokent  kuruyoruz. Değerli 
mezunlarımızı da girişimcilerimizi de buralarda görmek istiyoruz. 
Dünyanın konuştuğu, yatırımlarını yönelttiği Kuantum alanında 
da TOBB ETÜ olarak Türkiye’nin önde gelen sanayi kuruluşlarıyla 
beraber çalışıyoruz. 

Çalışmalarımızın sonucunda, Türkiye’nin ilk kuantum bilgisayarı 
inşallah TOBB ETÜ’de üretilecek.  

Türkiye’nin Otomobili TOGG’un Ar-Ge’si işte bu kampüste yapıldı. 
Gurur duyabilirsiniz! 

Yeri gelmişken bu müjdeyi de sizlerle paylaşayım. Öğrencilerimiz 
gelecek dönem TOGG’da ortak eğitim programlarına başlıyor 
olacak.  

Tüm bunlar gösteriyor ki ektiğimiz tohum tuttu. Gençlerimiz 
büyük başarı sergiliyor.   Hepsiyle gurur duyuyorum! 
Sizler artık Türkiye Odalar ve Borsalar Birliği ailesinin bir 
parçasısınız Bağlarınızı koparmayın. 81 ilde sizlere kapımız her 
zaman açık. Türkiye’de nereye, hangi şehre, hangi ilçeye giderseniz 
gidin, çalacak bir kapınız var.     Bunu avantaja çevirmek sizlerin 
elinde. Bizi, üniversitenizi her zaman yakından takip edin. Mezunlar 
Derneğine mutlaka üye olun ve faaliyetlerine katılın. 

Minnettar olduğumuz önderimiz Gazi Mustafa Kemal Atatürk’ün 
dediği gibi;  
“Büyük başarılar, değerli anaların yetiştirdikleri başarılı gençlerin 
yardımıyla meydana gelir”. 
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TOBB Heyetinden yeni Kabineye hayırlı 
olsun ziyaretleri
TOBB Yönetim Kurulu Sayman Üyesi ve ATB Başkanı Faik Yavuz, TOBB Başkanı Rifat Hisarcıklıoğlu ve TOBB Yönetim Kurulu Üyeleri, 
seçimler sonrası atanan Cumhurbaşkanı Yardımcısı Cevdet Yılmaz ve yeni Bakanlarımıza hayırlı olsun ziyareti gerçekleştirdi. 

Cumhurbaşkanı Yardımcısı Cevdet Yılmaz

Ticaret Bakanı Ömer Bolat
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Çalışma ve Sosyal Güvenlik Bakanı Prof. Dr. Vedat Işıkhan

Tarım ve Orman Bakanı İbrahim Yumaklı
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Sanayi ve Teknoloji Bakanı M. Fatih Kacır

Gençlik ve Spor Bakanı Dr. Osman Aşkın Bak
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Ulaştırma ve Altyapı Bakanı Abdulkadir Uraloğlu

İçişleri Bakanı Ali Yerlikaya
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Aile ve Sosyal Hizmetler Bakanı Mahinur Özdemir Göktaş

Çevre, Şehircilik ve İklim Değişikliği Bakanı Mehmet Özhaseki
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Ziyaretlerimiz / Misafirlerimiz

Batman Ticaret Borsası Meclis Başkanı M. Beşir Altunç ve 
MÜSİAD Ankara Başkan Yardımcısı Ömer Bulut, Ankara 
Ticaret Borsası Başkanı Faik Yavuz’u ziyaret ederek yeni 
başkanlık döneminde başarılar diledi.

Afyonkarahisar Ticaret Borsası Başkanı 
Mehmet  Mühsürler ve beraberindeki heyet, Ankara 
Ticaret Borsası (ATB) Başkanı Faik Yavuz’u ziyaret ederek, 
yeni başkanlık dönemi için tebrik etti.

Şanlıurfa Ticaret Borsası (ŞUTB) Meclis 
Başkanı İsa Kızıldemir, ŞUTB Başkanı 
Mehmet Kaya ve beraberindeki ŞUTB heyeti, 
ATB Başkanı Faik Yavuz’u ziyaret ederek yeni 
başkanlık dönemi için tebrik etti.

Çubuk Ticaret Borsası Başkanı Murat Şan ve beraberindeki 
heyet, Ankara Ticaret Borsası (ATB) Başkanı Faik Yavuz’u 
ziyaret ederek, yeni başkanlık dönemi için tebrik etti.



- 41 -

Ödemiş Ticaret Borsası Yönetim Kurulu Başkanı A. Latif 
Aka ve beraberindeki heyet, Ankara Ticaret Borsası (ATB) 
Meclis Başkanı İbrahim Öztürk  ve ATB Başkanı Faik 
Yavuz’u ziyaret etti.

Organize Sanayi Bölgeleri Üst Kuruluşu (OSBÜK) 
Başkanı Memiş Kütükcü ve beraberindeki heyet, Ankara 
Ticaret Borsası (ATB) Başkanı Faik Yavuz’u ziyaret etti. 
OSBÜK heyeti, yeniden ATB Başkanı seçilen Yavuz’u 
tebrik ederek, başarılı çalışmalarının devamını diledi.

Ulusal Kırmızı Et Konseyi Başkanı Ahmet 
Hacıince ve beraberindeki heyet, Ankara 
Ticaret Borsası (ATB) Başkanı Faik Yavuz’u 
ziyaret ederek yeni başkanlık dönemi için 
başarılar diledi.

Şanlıurfa Milletvekili Kemalettin Yılmaztekin ile 
Şanlıurfa Ticaret ve Sanayi Odası Başkanı Mehmet Yetim, 
Ankara Ticaret Borası (ATB) Başkanı Faik Yavuz’u ziyaret 
ederek, yeni Başkanlık döneminde başarılar diledi.
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Ankara Ticaret Odası (ATO) Toptan Gıda Maddeleri 
Komitesi Üyeleri, Ankara Ticaret Borsası (ATB) Başkanı 
Faik Yavuz’u ziyaret ederek yeni başkanlık döneminde 
başarılar diledi.

Beypazarı Ticaret Odası (BTO) Başkanı İrfan Çelik ve 
beraberindeki BTO heyeti, Ankara Ticaret Borsası (ATB) 
Başkanı Faik Yavuz’u ziyaret ederek, yeni dönem için 
başarılarının devamını diledi. Heyet, ziyaretin ardından 
Ankara Kalkınma Ajansı’nın (AKA) destekleriyle kurulan 
ATB Gıda Analiz Laboratuvarını ziyaret ederek, cihazlar 
hakkında bilgi aldı.

Ankara Sebze ve Meyve Komiteleri Derneği 
(ASEMKOM) Başkanı Ceyhan Gündüz ve 
Ankara Ticaret Odası (ATO) Disiplin Kurulu 
Üyesi Ersan Erdoğan, Ankara Ticaret Borsası 
(ATB) Başkanı Faik Yavuz’u ziyaret etti.

Tarım ve Hayvancılık eski Bakanı ve Diyarbakır Milletvekili 
Mehdi Eker, Diyarbakır Milletvekili Ebubekir Bal, Polatlı Ticaret 
Borsası Başkanı Yahya Toplu, Diyarbakır Ticaret ve Sanayi Odası 
Başkanı Mehmet Kaya, Diyarbakır OSB Başkanı Mustafa Fidan 
ile Diyarbakır Esnaf ve Sanatkârlar Odaları Birliği Başkanı 
Alican Ebedinoğlu, Ankara Ticaret Borsası (ATB) Başkanı Faik 
Yavuz’u ziyaret ederek, yeni başkanlık dönemi için başarılı 
çalışmalarının devamını diledi.
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Ticaret Bakanlığı eski Müsteşar Yardımcısı İsmail Yücel, 
Ankara Ticaret Borsası (ATB) Başkanı Faik Yavuz’u ziyaret 
etti.

Çorum Ticaret Borsası (ÇTB) Başkanı Naki Özkubat, 
Ankara Ticaret Borsası (ATB) Başkanı Faik Yavuz’u ziyaret 
etti.

Şereflikoçhisarlılar Dayanışma ve Kültür Derneği 
Başkanı Okan Çağan,  Yönetim Kurulu Üyeleri Cevdet 
Mutlu, Osman Alıcı, Ramazan Işık ve Hamza Baytar’dan 
oluşan heyet, Ankara Ticaret Borsası (ATB) Başkanı Faik 
Yavuz’u ziyaret etti.
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Ticaret Bakanlığı eski Müsteşar Yardımcısı İsmail Yücel, 
Ankara Ticaret Borsası (ATB) Başkanı Faik Yavuz’u ziyaret 
etti.

Çorum Ticaret Borsası (ÇTB) Başkanı Naki Özkubat, 
Ankara Ticaret Borsası (ATB) Başkanı Faik Yavuz’u ziyaret 
etti.

Şereflikoçhisarlılar Dayanışma ve Kültür Derneği 
Başkanı Okan Çağan,  Yönetim Kurulu Üyeleri Cevdet 
Mutlu, Osman Alıcı, Ramazan Işık ve Hamza Baytar’dan 
oluşan heyet, Ankara Ticaret Borsası (ATB) Başkanı Faik 
Yavuz’u ziyaret etti.



- 45 -

TOBB Ankara Genç Girişimciler Kurulu Başkanı Hakan 
Tarhan ve Yönetim Kurulu Üyeleri, ATB Başkanı Faik 
Yavuz ile ATB Başkan Yardımcısı Şemsettin Aktuğlu’yu 
ziyaret etti.

TOBB Yönetim Kurulu Sayman Üyesi ve 
ATB Başkanı Faik Yavuz, TOBB Başkanı 
Rifat Hisarcıklıoğlu ve TOBB Yönetim 
Kurulu Üyelerinden oluşan heyet, Kıbrıs 
Türk Ticaret Odası (KTTO) Başkanı Turgay 
Deniz ve beraberindeki heyet ile TOBB ikiz 
kulelerde görüştü. Görüşmede, KTTO heyeti 
TOBB Yönetimine yeni döneme yönelik 
hayırlı olsun dileklerini iletti.

İş adamı ve Sanayici, Ankara 3. Bölge Millet 
Vekili Adayı Mehmet Akyürek, Ankara Ticaret 
Borsası (ATB) Başkanı Faik Yavuz’u ziyaret 
etti.
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Ankara balı ve ballı bitkileri

Bozkır coğrafyasının sunduğu zengin bitki çeşitliliği Ankara Arıları 
ile buluştuğunda şehrin sembollerinden olan “Ankara Balı” ortaya 
çıkar. Bunu sadece biz mi söylüyoruz? Hayır! 1787’de Ankara’yı 
ziyaret eden İtalyan seyyah Domenico Sistini, 1320 ve 1325 
yıllarına ait Ankara Vilayeti Salnameleri, 1925 yılında Osmanlıca 
yayınlanan “Türkiye’nin Sıhhi İçtimai Coğrafyası Ankara Vilayeti” 
kitabı gibi pek çok kaynak Ankara Balı’nın lezzetinin keskinliği, 
rahiyası ve “Beyaz” rengi üzerine bilgilerle doludur.

“Çünkü bağçe ve bağlarda yetişen ve envâi (çeşit) otuz sekize 
kadar ta’dâd (sayılan) idilebilen armudlar ve bir adedi yüz dirhem 
sikletindeki nefîs ve mütenevvi (çeşitli) elmalar “Dünyanın 
heman hiç bir yerinde emsâli gayr-i mevcûd denilecek derecede 
latîf ve gâyet “Beyaz ve râyihâdâr Ballar” ve ceviz hacmindeki 
vişneler vesâir fevâki (yemişler) ve esmâr (meyveler) şimendofer 
(demiryolu) sâyesinde Dersaadete (İstanbula) nakil olunmakda 
bulunduğundan bu yüzden de memlekete bir hayli akçe 
girmekdedir.”  ANKARA VİLÂYETİ SÂLNÂMESİ, HİCRİ 1320 
(MİLADİ 1902)*
 “Nefs-i Ankara ile Yabanabad ve Çubukabad kazâlarıyla sair bazı 
mülhakâtta husûle gelen bal hiç bir mahalde misli görülmedik 
suretde beyaz ve nefisdir.” 
“Ankara ile Kayseriyye ve Yozgad’ta nefis sucuk ve pastırma ve 
Beypazarı’nda pekmezden bir nevi cevizli sucuk i‘mâl edilmekte 
olub bunlardan Dersaadet [İstanbul] ve vilayât-ı mütecâvireye bir 
hayli ihrâcât vuku bulmaktadır.” 1325/1907

ANKARA VİLÂYETİ SÂLNÂME-İ RESMİYESİ

…Ankara balı ile meşhur olduğundan burada arıcılık sanatı pek 
çok terakki etmiştir. 
…Ankara vilayeti arıcılığa çok müsaittir. Buranın arılarının ve 
balının hususiyeti vardır. Vilayetin hiçbir tarafında zehirli bal 
yoktur. Ballar gayet nefis ve kokuludur. Kış geçtikten sonra 
bal hübeybatı ince olarak tebellür eder. Beyaz ve katı olur. Bazı 
mevkilerinin ballarının hususi bir lezzeti ve rahiyası vardır. Çubuk, 
Beypazarı, Keskin ve bizzat Ankara’nın civar köylerinde pek nefis 
“Beyaz Bal” yetişir. Buralarda 300,500 ve hatta 1000 kovana 
malik arıcılar vardır. Arılarındaki hususiyete gelince: Anaları 
çok yumurtlar ve hastalığa mukamindir. Pek şiddetli soğuklara 
tahammül eder ve gayet “Beyaz Bal” yaparlar. İfraz ettikleri 
mum levhaları rakik olduğundan gömeçler adeta ağızda eriyecek 
derecede iyi olur…“TÜRKİYE’NİN SIHHİ İÇTİMAİ COĞRAFYASI 
ANKARA VİLAYETİ” (1925) 

…Ankara civarında hüdayi nebat bir halde bakliye fasilesinden 
“Sarıyonca”, eklilü’l-melik ve hayliye fasilesine mensup ve 
birkaç nevi havi haşişetü’l-tuğ yahud  zenebü’l-hayl(Atkuyruğu) 
mevcuttur. Sarıyonca en ziyade Çubuk ovasına doğru ve Ravlı 
civarında bulunmaktadır. “Sarıyonca” arılar için en mükemmel 
bir bal yeridir; belki de balın bu civardaki nefasetine bu 
“Sarıyoncaların dahl ve tesiri” vardır.
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“TÜRKİYE’NİN SIHHİ İÇTİMAİ COĞRAFYASI ANKARA VİLAYETİ” 

Düz şosede ilerlerken ekilmiş tarlalar, bal arılarının pek sevdiği 
“Sarıyoncalardan” mürekkep tabii ve nefis tarhlar ve uzak 
yamaçların kuytu köşelerine sinmiş köyler görüyorduk. Seyyah 
KANDEMİR

“TÜRKİYE SEYAHATNAMESİ ANKARA VİLAYETİ” 

İnsanlığın muhtemel ilk hayvani ürün tatlarından biri olan balın 
Ankara macerası da çok hoş kokulu ve leziz olmuştur. “Ankara Balı” 
çok nam salmış önemli tatlarımızdan biri. M. Şakir Ülkütaşır’ın 
(1956) kaleminden Ankara Balı ile halvet oluyoruz:

“Ankara’nın Balı” da meşhurdur. Çok eskiden beri tanınan bu 
şöhretini hiçbir vakit kaybetmemiştir. Ankara Balı, çok lezzetli, 
“Beyaz” ve katı olur. Arıcılık en çok merkez ilçesi, Çubuk, Keskin, 
Beypazarı ve Kızılcahamam’da inkişaf etmiş olduğundan 
buralarda pek nefis “Beyaz Bal” yetişir.

Fatih Sultan Mehmed’in Saray kileri için, mahalince pek meşhur 
olmalarından dolayı, Anadolu’dan satın alınarak getirilen bazı 
yiyecekler arasında ‘’Engürü Balı’’ da vardır. Fatih’in  ‘’Matbah-ı 
Amire’’ mubayaa defterinde tesadüf edilen bu kayıt, bize “Ankara 
Balı’nın” öteden beri mevcut olan şöhretinin eskiliğini göstermek 
bakımından önemlidir.’’

1895’de İngiltere konsolosu Cumberbatch da “Ankara Balı’nın” 
şöhretine tanıklık ederek, bahar yağmurlarının çok, kokulu 
çiçeklerin bol olduğu yıllarda üretimin fazla olduğunu, yerlilerin 
peteğini tercih ettikleri “beyaz ve saydam” balın ihraç edildiğini

yazmaktadır. Suavi AYDIN ve Ark. “KÜÇÜK ASYA’NIN BİN YÜZÜ: 
ANKARA”

…”Ankara’nın Bal’ını” da memleketindeki doğaseverlere iletti. 
‘Osset’ kasabasında kaldığı sırada müşahede ettiği arılar “pamuk 
kadar Beyaz” çok namlı bir bal üretirler. Bu yetiştirme tarzı 
hakkında edindiği bilgiler hakkında da bir Risale kaleme aldı. 
Burada ülkesi arıcıları için hararetle tavsiye ettiği Türk metodu: 
Yaralı arıyı un ile tedavi etmek, balı toplarken de hepsini almayıp 
bir miktar arılara bırakmak… Prof. Dr. Mahmut Şakiroğlu Ankara 
Dergisi Cilt:2 Sayı:5 Temmuz 

1993 “ANKARA HAKKINDA İKİ İTALYAN GÖZLEMCİNİN NOTLARI” 
“Ankara Balı”, kokusu, lezzeti, cinsinin güzelliği itibariyle Türkiye’nin 
en iyi balı dense yeridir. En güzel vasfı renginin “Beyaz” oluşudur. 
Şeref ERDOĞDU “ANKARAM” 

…Ankara’da bulunan arıların hemen hepsi yerli arılardır. Bunların 
vücutları esmer, göğüsleri sarı ve karınları şerit halindedir. Bu nevi 
arılar çok çalışkan olurlar, iklime kolay alışırlar, insanı o kadar 
sokmazlar. Çiçek mevsiminde, yirmi dört saat zarfından yapma 
gümeç takılan üç çerçeveyi doldururlar.

Bir iki yaşında bulunan ana arılar, yumurta yaparlar, mum kurtlarına 
karşı meskenlerini iyi müdafaa ederler, kışa mukavemetleri 
fazladır.

Türkiye’de en iyi bal Ankara’da çıkar denilirse, bu söz mübalağa 
sanılmamalı. Kokusu, lezzeti, cinsinin güzelliği, Beyaz’lığı 
itibariyle daima aranır. Vilayetin diğer taraflarında olduğu gibi 
Ankara’da zehirli bal yoktur. Avram GALANTİ “ANKARA TARİHİ I-II”
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Kayadibi köyü, koca bir kayanın dibinde. Sağı solu kayalar, kayalar. 
Az tarlası var. Mala davara vurmuş bir köy. Yola bele uzak. Cip, pikap, 
ancak seçimden seçime uğrar. Uzak bir köy. Ağası da yok, paşası 
da. Kuzularını Kabak Musdu’ya verirler. Sekiz on kişi arıcılık yapar. 
Eski yöntemlerle kayırırlar arıyı. Üçer dörder kovan vardır her 
birinde. Kovanları sepettir. Sepetlerin içini dışını sığır mayısıyla 
sıvarlar. Gene de balı iyi olur. Çiğdem, çiçek, çam kokar. Karağan, 
meşe, dağ elması kokar. Ayrı tadı, ayrı lezzeti vardır Kayadibi 
balının. Taze taze çıkartır Kabak Musdu, kilosunu beşten, altıdan 
alır. Götürür otuzdan kırktan, tutturabildiğinden satar. Ankara’da ki 
Amerikalılar çam bal’ı, yayla bal’ı diye diye kapışırlar. Elçiliklerden 
de isterler. Para bol, para göl heriflerde! Onlarda para bol da bizde 
bal kıt! Olmadı, fenni kovana alışamadı köylü efendiler! Beyinleri 
buz dolu noolacak? Bir mor lanayı bile ektiremedim bu köye ben. 
Ektiler de tutturamadılar. Çilesi çokmuş! Böcekleniveriyormuş! 
Çok olur tabii çilesi. Böcekleniverir tabii! Avratlarınız ekerken, 
dikerken durmadan yellenirlerse, elbet böceklenir mor lana! 
Dabiyatsız köylüler, noolacak! Bir de sekiz lira isterseniz bir kilo 
bal’a benden! Fakir BAYBURT 

“TIRPAN” 
Ulaşabildiğimiz kaynaklar bu kadar. Daha niceleri var belki. Ama 
araştırmak gerekir. Balın kaynağını daima bitkiler oluşturur, 
hammaddesine nektar denir. Balın hammaddesi Floem öz 
suyudur. Bu şekerli renksiz saydam floresan ışığında parıldayan 
bir maddedir. Kuru ağırlığı %5-%10 arasındadır. Ph = 7.3 – 8.5 
arasındadır. Kuru maddenin %90’ı şekerler oluşturur. Diğerleri 
de karbon hidratlardır. Az miktarda asitler ve mineral maddeler 
bulunur.

Nektar bitkilerde oluşan şekerce zengin bir sıvıdır. Latince ‘’nectar’’ 
kelimesinden türevlenir ve tanrıların kutsal içkisi anlamını 
taşır. Nektar oluşturan salgı bezlerine ise nektaryum adı verilir. 
Nektaryumlar çiçek içinde olabilir. Buradaki görevleri böcekleri 
çekerek tozlaşma olayını gerçekleştirmektir. Bu tip nektaryumlara 
floral (çiçek) nektaryum adı verilir. Nektaryumlar çiçek dışında 
da olabilir, bunlar extraflor (çiçek dışındaki) nektaryum olarak 
isimlendirilir. Bu nektaryumlarda salgılanan nektar ise böcek, arı 
ve kelebeklerin besin kaynağıdır.

Nektar salgısı arılar çiçekleri ziyaret ettikçe artar, nektar bal 
için önemli bir kaynak olmasının yanında tarım ve ziraat içinde 
önemlidir. Tozlaşma bittikten sonra çoğunlukla bitki tarafından 
geri özümlenir.
 
Nektarın ana maddesi doğal şekerler (sakaroz, glukoz ve fruktoz) 
olmasına rağmen, bitkinin türüne göre farklı bileşikleri de 
içerebilir, örneğin uçucu yağlar ve çeşitli proteinler.
 
İçerdiği proteinlerden en yaygın olanları alanin, arginin, serin, 
prolin, glycine, isoleucin, threonin ve valindir.

Bal arılarının faydalandıkları nektar ve polen kaynaklarının tespiti, 
özelliklerinin belirlenmesi ve arı biyolojisi ile ilişkilendirilmesi 
üretici, tüketici ve konu ile ilgili akademik çalışmalar yapan 
bilim insanları tarafından merak edilen bir konu olmuştur. (Şeref 
Cınbırtoğlu)

Arıcılık, bal arısı(Apis Mellifera L.) kolonilerinin bulundukları 
yörelere göre nektar akımının en bol olduğu dönemlerde işçi 
arı (tarlacı) popülasyonunun en üst düzeye çıkarılması ve bu arı 
popülasyonunun bal, polen, arı sütü, propolis, arı zehiri, balmumu, 
apilarnil, arı ekmeği gibi arıcılık ürünleri üretimi ve bitkilerin 
tozlaşması amacıyla kullanıldığı tarımsal bir faaliyettir. Arılar ile 
çiçekli bitkiler arasında besin temini (nektar, polen) ve tozlaşma 
açısından karşılıklı bir ortaklık vardır. 

Polen çiçekli bitkilerde; çiçeklerin erkek organlarının (stamen) üst 
kısmında bulunan anterlerin içindeki polen kesecikleri içerisinde 
yer alan, çiçeklerin erkek organlarınca üretilip, dişi organın 
döllenmesini sağlayan bitkilerin erkek cinsiyet hücreleridir.

Arılar gelişme, büyüme, bakım-besleme işleri ve kuluçka faaliyeti 
için karbonhidrat, protein, yağ, mineraller, vitaminler ve suya ihtiyaç 
duymaktadır. Çiçek ve salgı nektarları bal arılarının karbonhidrat 
ihtiyaçlarını karşılayan en önemli kaynak iken, geriye kalan bütün 
besin ihtiyaçlarını polen karşılamaktadır. Ergin bal arılarının 
hayatta kalabilmeleri için karbonhidrat ve su yeterli iken, genç 
arıların büyüyüp gelişebilmesi ve larvaların beslenmesinde 
ihtiyaç duyulan proteinler, lipitler, mineraller ve vitaminlerin 
kaynağını teşkil eden polenin mutlaka beslenmelerinde yer alması 
gerekmektedir. (Standifer ve ark., 1977;Pernal ve Currie,2001).
 
Yaşça ileri işçi arı ve erkek arı larvaları doğrudan bal, polen ve 
arı sütünden oluşan bir karışımla beslenir. Buna karşılık genç işçi 
arılar ve erkek arı larvalarına ilk 4 günde saf arı sütü verilir. Ana 
arı larvaları ise göz kapatılana kadar saf arı sütüyle beslenirler. Bu 
dolayısıyla polen besinidir. (Lampeitl,2007).
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• BALLI BİTKİLER

Türkiye, sahip olduğu bitki türü ile Dünya’da en zengin 22.ülke iken, 
Avrupa’da birinci sıradadır. Dünyada arıların yararlandığı bilinen 
bitki türlerinin ¾’ü Anadolu’da yetişmekte ve Dünyamızdaki çiçek 
açan bitkilerin %64’ü sadece bal arıları tarafından döllenmektedir. 
Türkiye’de 500 kadar bitki arıcılık için önemli olmakla birlikte, 50-
60 kadar bitki nektar ve polen sağlaması bakımından dominant 
özelliktedir. 

Türkiye sahip olduğu 4080’i endemik olmak üzere 12476 bitki 
taksonu ile Avrupa ülkeleri arasında ilk sırada yer almaktadır. 
Türkiye faunasında bulunan 100-150 adet bitkinin bal 
arıları tarafından nektar ve polen kaynağı olarak kullanıldığı 
görülmektedir. Bunların içinde arıcılık yönünden önem arz eden 
pek çok tür doğal olarak yayılış göstermektedir. Başarılı bir arıcılık 
yapabilmek için arıcılık yapılan bölgelerde nektar ve polen verimi 
bol olan bitkilere ihtiyaç vardır. Çiçeğin olmadığı yerde arıcılık 
yapmak mümkün değildir. Bu bakımdan arıcılık, uzun süre çiçek 
açan ballı ve polenli bitkilerin bulunduğu yörelerde yapılmalı ya 
da koloniler bu bölgelere götürülmelidir.

Bitkilerin nektar verimine; bitkinin kendisiyle ilgili türü, nektar 
salgı miktarı, çiçeklenme durumu ve süresi gibi faktörlerle birlikte 
güneş ışığı, hava sıcaklığı, nem ve toprağın yapısı gibi ortamla 
ilgili çevresel faktörler etkide bulunur. Nektarın az veya çok 
şekerli olması yukarıdaki faktörlere bağlıdır. Arılar şeker oranı 
yüksek nektarları tercih ederler. Kısaca nektar sağlayan bitkinin 
değeri ve arılar açısından çekiciliği; bitkinin çiçeklenme süresine, 
bu süredeki nektar salgılama miktarına ve nektarın şeker oranına 
bağlıdır.

Her bölgenin hatta her memleketin kendine has bazı doğal 
ballı bitkileri vardır. Buna ek olarak, ekim ve dikim yolu ile arılar 
için mer’a ve nektar kaynağı oluşturulabilir. Uygun bir arazi 
belirlenerek bu gibi bitkileri ekmek suretiyle hem arılara nektar 
kaynağı hazırlanır ve hem de hayvanlar için yem elde edilmiş 
olur. Hayvancılığın gelişmesi için yem bitkileri tarımı önemlidir. 
Baklagil yem bitkileri, hayvanlar için kuvvetli bir besin kaynağı 
olduğu kadar arılar için de değerli bir nektar ve polen kaynağıdır. 
Orman ağacı olarak ıhlamur, kestane, okaliptüs arılar için değerli 
nektar kaynaklarını oluştururlar. Bunun yanında yalancı akasya 
arılar için çok değerli nektar kaynağıdır.

Arıcılık için değerli nektar kaynağı olan ve iyi kalite bal yapan 
bitkileri; kültür bitkileri, doğada kendiliğinden yetişen bitkiler ve 
ağaçlar ve çalılar olmak üzere üç grupta toplayabiliriz;

-Kültür Bitkileri
Bu guruba baklagil yem bitkileri ile endüstri bitkileri girmektedir. 
Yem bitkisi olarak ekilen yonca, korunga ve kolza en başta yer 
almaktadır. Endüstri bitkisi olarak pamuk ve ayçiçeği arıcılık 
için çok önemli kültür bitkileridir. Bunlar kültüre alınmış bitkiler 
oldukları için çiçeklenme dönemleri farklılık gösterir ve arılar için 
çok zengin ve uzun süreli nektar kaynaklarını oluştururlar.

-Doğada Kendiliğinden Yetişen Bitkiler
Ülkemiz bu bitkiler yönünden oldukça zengindir. Genellikle 
nitelikli nektar veren bitkilerdir ve arıcılık için büyük önem 
taşırlar. Bunların pek çok türleri vardır. En önemlileri; kekik, 
adaçayı, sütleğen, taş yoncası, hindiba, ballıbaba, korunga, lavanta, 
muhabbet çiçeği, nane, fiğ ve diğer türlerdir. Bunlar karışık 
olarak meralarda bulunur, kendi kendine yetişir, tohum saçar ve 
nesillerini sürdürürler. Türkiye’de doğal ortamında yetişen geven, 
kenger, çiriş, sütleğen, şalba, sarmaşık, ballıbaba, kekik, lavanta, 
nane, adaçayı, hardal, yonca, ak üçgül, çayır üçgülü, kırmızı üçgül, 
taş yoncası ve gazal boynuzu gibi bitkiler aynı zamanda arılar için 
de önemli bir nektar ile polen kaynağıdır. (Özbek,1979;Genç ve 
Dodoloğlu, 2011; Cınbırtoğlu, 2014)

-Ağaçlar ve Çalılar

Ülkemiz nektar ve salgı üreten ağaçlar yönünden değerli 
türlere sahiptir. Ağaç ve çalılar içinde nektar ve salgı üretimi 
bakımından en önemlileri; akasya, ıhlamur, okaliptüs, çam, 
funda, çeşitli meyve ağaçları, söğüt, yalancı akasya, akçaağaç, 
böğürtlen, muz, kestane, koca yemiş, püren, erguvan ve meşedir. 
 
Köknarların ve bazı ibreli ağaçların çiçekleri nektar salgılamaz. 
Yalnızca bazı yaprak bitlerinin çıkardığı artık maddeler ve geçen 
seneden kalan eski ibrelerin sızıntıları arılar için bal kaynağı 
oluşturur. Köknar ibreleri yaz başında sıcak günlerde tatlı su 
salgılar. Bu salgılama bir iki hafta gibi bir süre devam eder. Ancak, 
çamlarda yaşayan böceklerin salgı üretmeleri uzun sürelidir. Bu 
salgıların toplanarak çam balına dönüştürülmesi ülkemiz bal 
üretimi ve ihracatı yönünden çok önemlidir. İhraç edilen balımızın 
tamamına yakını çam balıdır.
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Aynı şekilde Ankara ve ilçeleri için ballı bitkiler İl Tarım 
Müdürlüğünce belirlenmiş, (Fotoğraf 2) hatta ilçelere bağlı 
köylerde çiçeklenme başlangıç ve bitiş tarihleri bile belirtilmiştir. 
(Fotoğraf 3) Bu çalışma biraz daha ileri götürülerek ve arıcılarla 
işbirliği yapılarak Ankara Arıcısı ve Ankara Balı’nın yeniden ihya 
edilmesi sağlanabilir.

• SONUÇ

Ankara Balı ile ilgili 2021 Yılında Coğrafi işaret süreci başlamış 
olup, çalışmalar devam etmektedir. Ankara Ana Arı üretimde 
önemli bir konumda olup, Tarım Bakanlığınca izin verilen 13 Ana 
Arı İşletmesi Ankara’da bulunmaktadır. Ülkemiz toplam üretim 
kapasitesinin 500.000 adet/yıl olduğu göz önüne alındığında 
129.000 adet kapasite Ankara’da üretilmektedir.

Ankara’da;

- Toplam kovan sayısı: 78.098 adet
- Bal üretimi: 694,40 ton
- Toplam işletme sayısı 1.326 adettir

dolayısıyla Ankara önemli bir arıcılık merkezidir. Doğası, kültürü, 
tarihi ile eşsiz güzellikte bir kenttir. Günümüzde hızlı nüfus 
artışıyla gelişen aşırı yapılaşma, araziye olan talebin artmasına 
neden olmakta, doğal alanlar da geri dönülmez şekilde yok 
olmaktadır. Bu durumun devam etmesi halinde ve bu hızlı büyüme 
kontrol altına alınmadığı takdirde, kentin doğası tamamen yok 
olacak ve Ankara’ya özgü bitki türlerinin nesli tükenecektir.

Ülkemiz florasında bal arıları için önemli olan bitki türlerinin 
belirlenmesi; floranın doğal yapısının korunması, ekolojik 
dengenin sağlanması ve sürdürebilirliği açısından oldukça 
önemlidir.

Hatta gelişmiş bazı ülkelerde ballı bitkilerin bal verimini tespit 
etmek için bal potansiyeli listesi hazırlanmış 1 ha (1000m2) 
alanda kapama olarak aynı ballı bitki var kabul edilip en düşük 
kapasitede 1. sınıf ile en yüksek bal kapasitesi de 6. sınıf ile 
değerlendirilerek bir sınıflama yapılmıştır.

İstanbul Kalkınma Ajansı 2010 Mali Destek Programı tarafından 
desteklenen “Bal ve Diğer Arı Ürünleri ile Sağlıklı Yaşam 
Platformu” projesi kapsamından bir arı platformu kurulmuştur.

Mucizevî bir canlı olan arının bal ve diğer arı ürünleri ile 
insanoğluna sunduğu lezzetin yanında sağlıklı yaşama ve çevreye 
olan katkılarını paylaşan, Üniversite, Sivil Toplum Kuruluşları, 
Kamu kurumları ve özel sektörün tüm ayaklarını bir araya getiren 
ve arı ürünleri konusunda çalışan bu platform, Neriman Özhatay 
ve arkadaşlarına “İstanbul’un Ballı Bitkileri” kitabını 
yazdırmış ve hizmete sunmuştur.

Ayrıca bu konuda Artvin ili ballı bitkileriyle ilgili bir çalışma 
yapmış ve üreticiye destek olması amacıyla çiçeklenme dönemi, 
polen üretim potansiyeli, nektar üretim potansiyeli hakkında 
bitkilerin fotoğraflarıyla birlikte üreticinin faydalanmasına olanak 
sağlanmıştır.

Tarım ve Orman Bakanlığınca sadece çiçeklenme dönemlerine 
göre Ankara ve ilçelerinin ballı bitkilerinin tespiti yapılmış olsa 
da, başta İlçe Tarım Müdürlükleri olmak üzere ilgili kurum ve 
kuruluşlarının işbirliği ile tarımsal zehirlerin (pestisitler v.b) 
kullanılmasının belirli bir takvime bağlanarak sınırlandırılması ve 
bu konuda arıcıların dijital platformlar ve uygulamalar üzerinden 
uyarılması ile arı katliamlarının önüne geçilmiş olacağı gibi, 
arıcılık ve bal üretimi de korunmuş ve teşvik edilmiş olacaktır.

Aynı şeyler Ankara için de geçerlidir. Balı bu kadar meşhur olan 
Ankara’nın arıcılarına yön gösterecek, bilgi verecek, rehberlik 
edecek Ankara Balı ve Ballı Bitkileri hakkında onları aydınlatacak 
bir kaynak kitaba acilen ihtiyaçları vardır.

KAYNAKÇA;

“Türkiye’nin Sıhhi İçtimai Coğrafyası Ankara Vilayeti”

“Türkiye Seyahatnamesi No:1 Ankara Vilayeti” Seyyah Kandemir

“Küçük Asya’nın Bin Yüzü: Ankara”  Suavi Aydın Ve Ark.

“Ankara Hakkında İki İtalyan Gözlemcinin Notları” Prof. Dr. 
Mahmut Şakiroğlu  

“Ankaram” Şeref Erdoğdu

“Ankara Tarihi I-Iı” Avram Galanti

“Tırpan” Fakir Bayburt

“Bal Arıları İçin Türkiye Florasına Ait Önemli Bitkiler Ve 
Polenleri” Şeref Cınbırtoğlu

“Bal Bitkileri” Prof Dr İdris Kovancı 

“Türkiye’nin Nektarlı Bitkileri, Polenleri Ve Balları” Prof Dr 
Kadriye Sorkun

“İstanbul’un Ballı Bitkileri ‘Çiçek Varsa Bal Var’ Prof. Dr. Neriman 
Özhatay

“Türkiye’de Bal Arısı ve Arıcılık” F.S. Bodenheimer

Ankara Büyükşehir Belediyesi
Sağlık İşleri Daire Başkanı
Seyfettin Aslan’a katkılarından dolayı teşekkür ederiz.
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İSPANYA
Başlıca Sosyal Göstergeler

Resmi Adı

Nüfus

Yüzölçümü

Başlıca Şehirleri

Devlet Başkanı

Dil

Başkent

Yönetim Şekli

Para Birimi

İspanya Krallığı (Reino de España) 

47,8 milyon (IMF-Nisan 2023 tahmini) 

504.782 km2 

İspanyolca (resmi dil), Katalanca, Baskça, Galisyaca. Özerk yönetimlerde yerel dil,
ikinci resmi dil olarak kabul edilebilmektedir.

Parlamenter demokrasiye dayalı monarşi 

Barselona, Valencia, Sevilla, Zaragoza, Malaga  

Kral VI. Felipe 

Madrid

Üyesi Olduğu Başlıca Uluslararası Kuruluşlar

AB, BM ve bağlı kuruluşları, NATO, Avrupa Konseyi, OECD, AGİT, Akdeniz İçin Birlik (AiB),

İber-Amerika Devletleri Örgütü (OEI) 

Avro (€)  
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• Coğrafi Konum

Yüzölçümü 504.782 km2 olan İspanya, Avrupa Birliği’nin ve 
Batı Avrupa’nın Fransa’dan sonra en büyük ikinci ülkesi olarak 
Avrupa kıtasının güneybatısında bulunan İber Yarımadası’nda yer 
almaktadır. Bu yarımadanın dışında Akdeniz’deki Balear Adaları, 
Afrika’nın kuzeyindeki Ceuta ve Melilla şehirleri ve Atlantik 
Okyanusu’ndaki Kanarya Adaları da İspanya ulusal sınırları 
içindedir. İspanya batıda yine İber Yarımadası’nda bulunan 
Portekiz, kuzeyde Fransa ve güneyde Birleşik Krallık’a bağlı 
Cebelitarık ile komşudur.   

Ülkenin başlıca şehirleri, başkent Madrid, Barselona, Valensiya, 
Sevilla, Zaragoza ve Malaga’dır. 

Ülke topraklarının % 59,54’ü doğal alan, % 36,47’si tarımsal 
alanlardan oluşmaktadır.

Batı Avrupa’nın neredeyse en geniş topraklarına ve en az nüfus 
yoğunluğuna sahip ülkesi olan İspanya’da iklim ve coğrafya 
oldukça değişken bir yapı sergilemektedir. Deniz seviyesinden 
610 metre yüksekte olan Meseta Platosu, gerek çorak toprakları 
gerekse kötü iklim koşullarından dolayı Avrupa’nın en verimsiz 
alanlarından biridir. Bununla beraber, başkent Madrid ekonomik 
olmaktan çok politik nedenlerle bu platonun merkezine 
kurulmuştur. Ülke nüfusu ve ekonomik faaliyetler çoğunlukla 
ülkenin sahil bölgelerinde ve ülkeyi kesen iki önemli nehrin 
etrafındaki vadilerde yoğunlaşmıştır. Bu nehirler kuzeyde Ebro 
ve güneyde Guadalquivir nehirleridir. Ebro nehri, Akdeniz’e 
dökülürken, denizciliğe elverişli tek nehir olan Guadalquivir, 
Sevilla şehrinden geçer. 
 
Avrupa’da İsviçre’den sonra ikinci en dağlık ülke olan İspanya’da, 
plato ve yüksek ovaları çevreleyen dağların batı kesimleri hariç, 
yarımadanın beşte ikisinden fazlasını sıradağlar kuşatır. Ülkenin 
kuzeybatı bölgesinde Kuzey Atlantik etkisiyle yağışlar bol ve 
iklim ılımandır. Akdeniz sahillerinde ise kışlar ılık ve yağışsız, 
yazlar sıcak geçer. Kuzey doğu sahillerinde yaz yağışları yeterli 
düzeydeyken güney doğu sahillerinde yağışların yetersizliği 
özellikle meyve üretiminin yoğun olduğu bu bölgede sulama 
sistemlerine başvurulmasını gerektirmektedir. Guadalquivir 
nehrinin geniş tarım alanları sağladığı güney İspanya’da da 
yağışların az olmasından dolayı sık sık kuraklıklar yaşanmaktadır. 
Ülkenin iç kısımlarında ve 1.200 metreyi aşan dağlık kesimlerde 
kara iklimi yaşanır. 
Diğer taraftan, Kanarya Adaları’nda tropikal bir iklim hakimdir. 

• Siyasi ve İdari Yapı

İspanya’nın yönetim şekli parlamenter demokrasiye dayalı 
monarşidir. Devlet başkanı Kral Felipe VI.’dır. Önceki Kral I. Juan 
Carlos, Haziran 2014’te tahttan feragat ettiğini açıklamış ve
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yerine oğlu VI. Felipe geçmiştir. Kral’ın yetkileri büyük ölçüde 
semboliktir. Esas yetki Kral’ın atadığı Hükümete aittir. Ancak, Kral, 
yasama organını feshetme ve Anayasa’da belirtilen koşullarda 
halkoyuna başvurma yetkisine sahiptir. 
 
Yasama, Temsilciler Meclisi (Congreso de losDiputados) ve 
Senato (Senado) olmak üzere İki Kamaralı Ulusal Meclis 
(CortesGenerales)’ten oluşmaktadır. Yürütme Başbakan ve 
Bakanlar Kurulu tarafından gerçekleştirilmektedir. 
 
İki kamaralı İspanya Meclisi, 350 seçilmiş milletvekili (Kongre/
alt kanat) ve 266 senatörden (Senato/üst kanat - 208’i doğrudan 
seçilmiş, 58’i bölgesel temsilci olarak atanmış) oluşur. Ülkede 
her dört yılda bir seçim yapılır. Başbakan Kongre tarafından 
seçilmektedir.  
 
General Franco’nun, 1975 yılındaki ölümüne kadar süren 
diktatörlüğünün ardından İspanya’nın ilk demokratik seçimleri 
Haziran 1977’de gerçekleştirilmiştir. 26 Mayıs 2019 tarihinde 
Avrupa Parlamentosu seçimleri ile özerk yönetimler ve belediye 
seçimleri eş zamanlı olarak gerçekleşmiştir. Ülkede en son genel 
seçimler 10 Kasım 2019 tarihinde gerçekleştirilmiştir. Seçimler 
neticesinde, Pedro Sanchez başbakanlığında bir koalisyon 
hükümeti kurulmuştur. Bir sonraki genel seçimler 10 Aralık 2023 
tarihinde gerçekleştirilecektir. 
 
Ülke; kentler, eyaletler ve özerk bölgelere ayrılmıştır. İspanya’da 
idari açıdan 17 özerk bölge 
(Endülüs, Aragon, Asturya, Kastilya-La Mancha, Valensiya, 
Extremadura, Galiçya, Rioja, Madrid, Murcia, Navarra,  Balear 
Adaları, Bask Ülkesi, Kanarya Adaları, Kantabriya, Kastilya ve Leon 
ve Katalunya) ile Kuzey Afrika kıyısında 2 özerk şehir (Ceuta ve 
Melilla) bulunmaktadır. Yedi özerk bölgenin her biri (Asturias, 
Balearic Adaları, Cantabria, La Rioja, Madrid, Murcia, ve Navarre) 
aynı zamanda bir ildir. Her özerk bölge kendi yasalarını uygular. 
Devlet bunları tanımanın yanı sıra kendi yasal düzenlemesinin bir 
parçası olarak korumaktadır. 

• Nüfus ve İstihdam 

IMF verilerine göre 2023 yılında 47,8 milyon kişi ile dünyada 31. 
sırada yer alan İspanya nüfusunun 2028 yılında 48,6 milyon kişi 
olacağı tahmin edilmektedir. 
 
İspanya Ulusal İstatistik Ofisi (INE-https://ine.es/en) tahminlerine 
göre ülke nüfusu 1 Temmuz 2022 itibarı ile önceki döneme göre 
182.141 kişi artarak 47.615.034 olmuştur. 2022 yılı Temmuz ayı 
itibarı ile ülkede doğal nüfus artışı -75.409 (158.816 doğum, 
234.225 ölüm ) iken, dış göç dengesi ise 258.547 (478.990 gelen 
göç, 220.443 giden göç) kişidir.  
 
Yabancı nüfus 5.579.947’dir. Ülkeye yönelik göçler, nüfus artışına 
en fazla katkıyı sağlamakta ve İspanya’nın nüfus profilini hızla 

 değiştirmektedir. 1 Temmuz 2022 tarihi itibarı ile ülkede nüfusu 
bulunan ülkeler içinde nüfusu en fazla artış gösterenler sırası ile 
Kolombiya (+60.142 kişi), Ukrayna (+48.396 kişi) ve Venezuela 
(+31.703 kişi) olmuştur.  

Nüfusun %60,8’i 20-64 yaş aralığında olup, yarıdan fazlası 
erkektir. Beklenen yaşam süresi 2021 yılında ortalama 83,33’tür. 
 
Nüfus ülke içinde eşit olmayan bir şekilde dağılarak, büyük 
şehirlerde ve kıyı şeridinde yoğunlaşmıştır. Nüfusun %80’i kentsel 
alanlarda yaşamaktadır. Başlıca kentler başkent Madrid, Barselona 
ve Valensiya’dır. En kalabalık bölge 8,5 milyon nüfus ile Endülüs 
bölgesidir. Endülüs bölgesini, 7,71 milyon nüfus ile Katalunya 
bölgesi, 6,83 milyon nüfus ile Madrid bölgesi, 5,1 milyon nüfus ile 
Valensiya bölgesi takip etmektedir. 
 
İspanya, Batı Avrupa’nın en geniş arazili ve en düşük nüfus 
yoğunluğuna sahip ülkelerinden biridir. Nüfusun dağılımı, 
ülkedeki ekonomik ve siyasi dengeleri belirlemede önemli rol 
oynamaktadır.  
 
6-16 yaşları arasındaki çocuklar için eğitim zorunludur. Üniversite 
öğrencilerinin sayısı ise sürekli artış göstermektedir. Ülkede 
toplam 73 üniversite bulunmakta olup, bunların 23 tanesi özeldir. 
Öğrencilerin %90’ı devlet üniversitelerine devam etmektedir. 
 
Ülke nüfusunun %75,2’si Katolik’tir. Ülke genelindeki resmi dil 
İspanyolca (Kastilyano)’dır. Ancak Katalanca, Baskça ve Galiçyaca 
da özerk bölgelerde (Katalunya, Bask Bölgesi, Galiçya, Valensiya, 
Navarra ve Balear Adaları) resmi dil olarak kullanılmaktadır. 
Bununla birlikte Valensiya Bölgesi’nde Katalanca’nın bir bask 
lehçesi olan Valensiyaca konuşulmaktadır.  
 
İspanya’da yapısal olarak yüksek işsizlik söz konusudur. 2008-
2013 ekonomik krizi nedeni ile ülkedeki işsizlik 2013 yılında 
%27’lere kadar yükselmiştir. Ancak, INE verilerine göre 2023 
yılının ilk çeyreği itibarı ile ülkede işsizlik oranı %13,26’ya 
gerilemiştir. Aynı dönemde işsizlik kadınlarda %15,13, erkeklerde 
%11,57’dir. Ülkede toplam işsiz sayısı 3.127.800’dür. Genç işsizliği 
yüksektir. INE verilerine göre 2023 yılı ilk çeyreği itibarı ile işsizlik 
25-54 yaş arasında %12,13, 25 yaş altında %30,03, 55 yaş ve 
üzerinde %11,79’dur.  
 
IMF’ye göre ülkedeki işsiz sayısının toplam işgücüne oranının 
2023 yılında %12,6 olacağı ve İspanya’nın işsizliğin yüksek 
olduğu ülkeler arasında 9. sırayı alacağı tahmin edilmektedir. 
 
Çalışan nüfus 2023 yılı ilk çeyreği itibarı ile 20.452.800’dür. 
Son 12 ayda çalışan nüfus 368.000 kişi artmıştır. INE verilerine 
göre 2023 yılı ilk çeyreği itibarı ile çalışan nüfusun %3,8’i tarım, 
%12,5’i sanayi, %6,1’i inşaat, %71,6’sı hizmet sektöründe istihdam 
edilmektedir. 
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• Doğal Kaynaklar 

İklim ve fiziksel özellikleri Akdeniz kıyılarında ve adalarda dinamik 
bir turizm sektörüne katkıda bulunmaktadır. Ülke topraklarının 
yaklaşık %10’u verimli, %45’i orta verimlilikte, %35’i düşük 
verimlilikte ve verimsiz, %10’u kayalıktır. Yağışların az ve düzensiz 
olduğu Akdeniz kıyılarında kullanılan yoğun tarım tekniklerinin de 
etkisi ile toprak erozyonu ülkenin en önemli çevre sorunlarından 
biri haline gelmiştir. Ülke topraklarının %30’u ekilebilir alan, % 8’i 
daimi ekilen alan, %13’ü çayır ve mera ve %33’ü de ormanlarla 
kaplıdır.

İspanya önemli petrol ve gaz kaynaklarına sahip olmamakla 
birlikte Batı Avrupa’nın mineral doğal kaynaklar açısından 
en zengin ülkesi konumundadır. Demir-dışı ve kıymetli metal 
üretiminde Avrupa’nın en önemli üreticisidir. 100’e yakın mineral 
ve maden rezervinin bulunduğu İspanya bunlardan 18’inde 
önemli miktarda üretim yapmaktadır. Bu metal ve mineraller; 
bakır, altın, demir, kurşun, çinko, alüminyum, magnezyum, civa, 
potasyum, flor, bentonit, kükürt, deniz ve kaya tuzu, kalay, kireçtaşı, 
tungsten ve kuvarsdır. Ülkenin kömür madenleri ve demir cevheri 
yatakları kuzeyde (Asturya, Kantabriya ve Bask), önemli civa 
rezervleri güneybatıda Almaden yakınlarında ve bakır ve kurşun 
yatakları da Endülüs’te bulunmaktadır. Asturya’daki altın madeni 
Avrupa’daki en büyük altın madenlerinden biridir. İspanya aynı 
zamanda granit ve mermerde dünyanın önde gelen üretici ve 
ihracatçılarından biridir. 

İspanya, petrol ve doğal gaz ihtiyacının %99’u ve kömür ihtiyacının 
%70’i için ithalata bağımlı bir ülkedir.  

İspanya, yenilenebilir enerji alanında dünyanın da önde gelen 
ülkelerinden biridir. Elektrik ihtiyacının %74’ünün yenilenebilir 
enerjiden karşılanması ve nihai enerji tüketiminin %35’inin 
alternatif kaynaklardan garanti edilmesi 2030 yılı hedefidir. 
2050 yılı itibarı ile de %100 yenilenebilir enerjiye geçiş 
hedeflenmektedir. İspanya, Ajanda 2030 ve Paris Anlaşması 
çerçevesinde sera gazı emisyonunu %90 düşürmeyi taahhüt 
etmektedir. 

Doğal kaynaklar “Regalia İlkesi” düzenlemesi çerçevesinde 
devletindir.  21 Temmuz 1973 tarihli Madencilik kanunu ve 7 
Kasım 1998 tarihli “Hidrokarbon Kanunu” mineral endüstrisini 
düzenlemektedir. Sanayi Ticaret ve Turizm Bakanlığı bünyesinde 
bulunan Enerji Politikası ve Madencilik Genel Müdürlüğü söz 
konusu kanunları uygulamaktadır. İspanya Madencilik ve Jeoloji 
Enstitüsü başlıca madencilik kuruluşlarındandır. 2002 ve 2004 
yıllarında sektördeki devlet ve özel sektör monopollerinin aşamalı 
olarak kaldırılması ve liberalleşme yönünde önemli düzenlemeler 
yapılmıştır. 
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GENEL EKONOMİK DURUM

GSYİH (Cari Fiyatlar milyar $)

2021
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5,5
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3,0

1,0

14,8
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5,5
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8,3

1,1

12,9

112,0

47,6

1.669

1,7

34.535

1,8

1,2

12,1

108,3

48,32

1.560

2,0

32.513

0,8

12,4

108,3

47,98

1.754

1,6

36.076

1,7

1,7

12,1

109,3

48,61

1.492

1,5

31.223

4,3 3,2

0,9

12,6

110,5

47,8

1.716

1,7

35.409

1,7

1,4
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Kaynak: IMF-Nisan 2023 
*: Tahmin 
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İspanya, yüksek gelirli ve gelişmiş ülke kategorisinde bir ülkedir. Ülke, avro bölgesinde Almanya, Fransa ve İtalya’dan sonra dördüncü 
büyük ekonomidir.  
 
IMF verilerine göre İspanya 2023 yılı itibarı ile tahmini olarak yaklaşık 1,49 trilyon dolarlık GSYİH’sı ve 47,8 milyonluk nüfusu ile 196 ülke 
arasında dünyanın 15. büyük ekonomisidir.  
 
İspanya, 2023 yılında cari fiyatlara göre 31.223 dolarlık kişi başına düşen milli gelir ile dünyada 40. sırada yer almaktadır.  
 
İspanyol ekonomisi 2008 yılının ikinci yarısında resesyona girmiş, 2013’ün üçüncü çeyreğinde resesyon sona ermiştir. 2011-2013 
döneminde hükümet tarafından alınan bütçe açığının azaltılması, işgücü yasası, kamu hizmetleri ve finansal sektör reformuna yönelik 
önlemler sonrasında İspanya diğer Avrupa ülkelerine kıyasla çok daha rekabetçi hale gelmiştir. İhracatta ve turizm gelirlerinde rekor 
seviyelere ulaşılması ve yanı sıra canlanan iç tüketim İspanya ekonomisinin yeniden olumlu bir görünüme kavuşmasını sağlamıştır.  
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Kaynak: Trademap

• Dış Ticaret
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• TÜRKİYE ile TİCARET 
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4- İspanya’nın Türkiye ile ticareti 

Türkiye’nin 1980’li yıllarda içine girdiği ekonomik liberalizasyon döneminde genel olarak gelişen dış ticarete paralel olarak 
Türkiye-İspanya ikili ticareti de artış göstermiş, 1996 yılında yürürlüğe giren Avrupa Birliği ile Gümrük Birliği anlaşmasıyla 
ikili ilişkiler daha da gelişmiştir. 1999 senesinde Türkiye’nin Avrupa Birliği’ne adaylığının onaylanması, Akdeniz’in zıt köşesinde 
yerleşik bulunan bu iki ülkenin yakınlaşmasına yardımcı olmuştur. 
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2022 yılında Türkiye’nin İspanya’ya ihracatı bir önceki yıla göre %0,2 artarak 9,65 milyar dolar olmuştur. 2022 yılında ülkenin 
toplam ihracatımızdaki payı %3,8 olup 6. sıradadır. 2022 yılında Türkiye’nin İspanya’dan ithalatı bir önceki yıla göre %11 artarak 
7 milyar dolara ulaşmıştır.  2022 yılında ülkenin toplam ithalatımızdaki payı %1,93 olup 11. sıradadır. 2022 yılında İspanya ile 
ticarette Türkiye’nin 2,6 milyar dolar dış ticaret fazlası verdiği gözlenmektedir.

TCMB verilerine göre 2021 yılı itibarıyla yurtdışından Türkiye’ye gelen 130 milyar dolar değerindeki toplam doğrudan yatırım 
stokunda, İspanya 5 milyar dolar ve %4 pay ile 9. sıradadır.  

Türkiye’nin 2021 yılı itibarıyla yurtdışına gerçekleştirdiği 47 milyar dolar değerindeki toplam yurtdışı doğrudan yatırım 
stokunda, İspanya 40 milyon dolar 49. sıradadır.  
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Süt inekleri, besi sığırları, koyun ve keçilerde verimi 
etkileyen en önemli organlardan biri olan karaciğeri 
destekleyen özel bir üründür.
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Karaciğerin temizlenmesine ve onarılmasına yardımcı olur.
Karaciğerin sentez hızını ve kapasitesini artırır.
İştahı ve yem tüketimini artırır.
Hepatik Steatozis Sendromu riskini önlemeye yardımcı olur.
Östrus’a hazırlık sağlar, döl verimini artırır.
Verim performansını ve karlılığı artırır.
Ayak ve tırnak problemlerini giderir.
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